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PROCEEDINGS 

GENERAL REYNOLDS: The Commission is in session, and 

we wiil resume the hea~ing . in open session• 
..,, . 

CAPTAIN PACE:, If it plea~e th~ Commission, at the 
/

close of the last open session Prosecution's Exhibits 96 

to 10? for· Identification were ottered in _Evidence, and 

the Court reserved decision on that until the Defense had 

an opportunity to . examine them. 

GENERAL REYN.OLDS: Is the Defense ready ·to make any 

motion? 

CAPTAIN REEL: Sir, have these exhlbits been numbered? 

CAPTAI~ PACE: Yes; on the reporter's desk, there. 

CAPTAIN REEL: Sir, we don't have the numbers, so I 

will refer t~ them by name. In the first place I wish to 

state that we don't have any objection other than the 

blanket objection already made; and secondly, to call the 

attention of the Commission to the first question and 

answer on the second page of the statement of Celestina de. 

Antipolo. 
. 

GENERAL REYNOLDS: Let us have the affidavits in 

question. · · · 

(The a~fidavits referred to ·were handed to the Court.) 

CAPTAIN REEL: The first question and answer, and 

the second y ues·tion and answer. ~ 

GENERAL ~YNOLDS: on:,t~e second- page? 

CAPTAIN REEL: · On the sec~nd _page. · 

-/4 ~ENERAL REYNOLDS : Why is the objection entered? 

·CAPTAIN REEL: No objection_to that, sir, . but merely 

caliing ·the Commission's attention {~ J.t ." · The only 
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objection is the blanket objection. 

GENERAL REYNOLDS: The docUJI1ents are accepted in 

evidence. 

(Prosecution's Exhibits Nos. 96 . 
through -107 inclusive, for 
Identificationt were received 
in Evidence ana so marked.) 

CAPTAIN PACE: That completes the Case No. 3~, the 

St. Paul's College case. 

If it please the Commission, the Prosecution would 

like to now present Bill qf Particulars Case 
r 

No. 20, the 

Gajo case.: · 

MAJOR KERR: Just a moment, please. Did we have a 

ruling on the statements which were -offered in evidence at 

the completion of the Bay View case? 

GENERAL REYNOLDS: I question if the Defense has had 

an opportunity to loo~ them over. 

CAPTAIN REEL: We have, sir. 

GENERAL REYNOLDS: They will be accepted in evidence. 

(Prosecution's Exhibits Nos. 
108 through 116, inclusive,
for Identification, were 
received in .Evidence and so 
marked.) 

ENT!QUIO ANTIP9LO 

called as a witness on behalf. of the .·Prosecution, being 
. . 

first duly _sworn, . was examined and testified as follows: ' 
~ · 

DIRECT EXAMINATION 
.... 

Q (By Captain Pace)- cave your name, please. 

A Entiquio Antipolo, sir •. 

Q" Where do you live? . . . .. . 

A I ~lve a~ present ~y present a<:1dress, I live at . 
422 Mabini Street. 
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CAPTAIN REEL: What was the name? 

Q (By Captain Pace) Give your name, please. 

A Entiquio Antipolo. 

Q Where did you live in. February 9, 194,? 

-A At that time I lived on Herran Street. · The number 

is 422. 

Q Were you a survivor of what happened at St. Paul's 

College on February 9th? 

A Yes, sir. 

.Q Now, on .the afternoon or February 10th, the next day, ~ 

where did you go? 

A · I managed to -- I 9.!ld my father -- the name is Dimas 

Antipolo; and the other two fellows, which were Angel Gajo 

and Feliciano Lumactud. And we managed to return to our 

pl~ce where we live, on Herran, 422. 

Q After you returned to 422 Herran, where did you go 

then? 

A We managed to get up to the attic of the building in 

order to hide from the Japanese. 

Q Who ·was with you in the attic? 
~ 

A Angel Gajo, Dimas Antipolo, my _father, and Feliciano 

Lumactud. 

Q There were four of you up there, is that right? 

Yes, sir. 

Q What time ;did you · go · there? . 
. .

A About two o'clock in the ~fternoon. 

Q And what happened after that? 

A One hour later I saw a Japan·ese soldier came inside 

or the house and threw a whi~e phosphorus grenade that 

,. 
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caused the explosion, and that· is how I get burned. 
,. 

·Q Where did he throw the white phosphorus grenade? 

A Exa~tly whera we were sitting, the . four of us. 

Q In the attic? 

A. !In the attic, yes. 

Q There were four of you there at that time, is -that 

right? · 

A Yes, sir. 

Q Did any of you suffer any injuries as a result of 

that? 

,A I have injuries. 

(A photograph was marked 
Prosecution's Exhibit No. 
117 for Identification.) 

Q I show you Prosecution's Exhibit No. 117 for identi-

fication and ask you if you can tell what it is. 

A This is my picture taken of me by the Signal Corps 

Division. 

Q. Does that _accurately represent the ~juries that you 

received as a result of this white phosphorus grenade? 

A Yes, . sir. 

CAPTAIN PACE: I offer it in evidence. 

GENERAL REYNOLDS:· There ·be.ing no objection, it is 

accepted in evidence. 

../ (Prosecution's - Exhibit No. 117 
for Identification was -~eceived 

.... in Evidenc~ and so· .ma·~ked,.-) 

~ . (By Captain Pa~e) . ·Was -anybody else injured by that 

grenade? 

A Yes, sir. 

Q Describe. the persons. and. the injuries t}1at ·they 

. , 
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. received. > 

A Angel Ga jo was- badly injured, burned·; he als.o died 

later in the ·hosp_ita·1. And my father received a burn 

slightly µi the legs. 

Q Who was burned in the legs? 

A My father'. 

Q " Yes? 

A And the other fellow, which his name is Feliciano 

Lumactud, received his burn on both . ~o hands, and a · 

lig~t burn on his face. 

Q Who was that? 

·A Feliciano Lumactud, sir. 

Q All four of you were injured, right? 

A Yes, sir. 

Q After you got out of the house, did it burn? 

A I looked back, and it started burning after I left 

·the house. 

Q Did you ever see Angel Gajo after that · occurrence? 

A After the ·explosion that was the burning ·of us, we 

managed to go outside individually, so that is the last 
. 

·time I saw Angel 
' 

_Gajo and the rest of them. 

CAPTAIN PACE: That is all • . 

CROSS EXAMINATION 

(By Captain Sandberg) Do you know what branch of the 
I 

se~ice these solC,.iers be.longed to? 
'. . 

· A... · No, sir, in spite of the fact that I am not interested 
·, .· 

in the Japanese. 

Q You don ' t know whether they ~ere Army or Navy? 

I don't. ~ow, ~ir. 
•.> 

• 
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Q Are you sure they were Japanesei 

A i -~ sure ·or it • 

Q 
. 
Have you ever seen~ Formosan? 

A I beg pardon,. sir? 

GENERAL: REYNOLDS: May I interrupt to inquire the 

purpose of that question? 

CAPTAIN SANDBERG: Sir, it is a fact that the Navy was 

made up largely of Formosans and Taiwanese, and if the 

witness could sta~e that they were, these p~ticular per­

sons,. Formos~s, rather than .Japanese, it would tend to 

establish. that they were Navy personnel. 

MAJOR KERR: The Prosecution, sir, has not granted 

that most of the Taiwanese or Formosans are in the Navy. 

GENERAL REYNOLDS: The question appears to the 

Commission to be irrelevant, and the proceedings will 

- continue. 

CAPTAIN SANDBERG: That is all. 

CAPTAIN PACE: Thank you -very much. 

(Witness excused.) 

(A photograph was marlred Prose­
cution's Exhibit No. 118 for 
Identification.) 

DR. ALFONSO PARDO 

called as a witness on behalf of the Prosecution, being first 

duly. swo_;:,n~ was ' examined and testified ' as follows: 

DIRECT.... EXAMINATION. 
·Q (B.y... Captain Pace) · Will you giv~ your name;.· please.? 

·-
A Alfonso Pardo. 

.. Q , 
•· Where do you live? 

A Washington Street_; 125'8; Manila. · 
-

-:-- --;--.-------=-----
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Q What ~s your profes~ion? 

A I ~ -a . physician. 

Q Yo~ will have to speak louder. 

A I am a physician ; 

Q Were you in, .the practice of medicine in Manila 1uring 

February, 1945'? 

A Yes, sir. 

Q During that month did you have occasion to treat a 

patient by the name -of Angel Gajo? 

A Yes, si~. · 

Q Can you give the approximate date? 

A February 20th, I believe, or the 22nd. I am not very 

sure. 

· Q February 22nd? 

A Yes. 

Q And what did you treat Angel Gajo for? 

A Angel Gajo came into the hospital with several burns, 

very extensive. 

Q Could you tell what had caused the burns? 

A Well, he must have been burned by something very 

powerf:ul. Maybe gasoline, maybe something like that; 

phosphorus, anything like that. 

·Q Doctor, I_ show _ _YOU Prosecution's Exhibit No. 118 for 

Identification and ask if ·you can tell what that is? 

-- A· ·That is the · picture _of ~gel Gajo. - · 

Q ·-D_Qes that accurately show ~he injuries for ;vhich you 

trea.ted him? 

·A· Well ,' it shows on the uncovered ~arts of the body .the 

injuries that he was admitted for in the· hospital, but 
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covered here · are also burns that do not show in the picture. 

_CAPTAIN PACE: I offer Prosecution's Exhibit 118 in 

EvideI\_C8~ · 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is 

accepted in evidence. 

(Prosecution's Exhibit No. 118 
for Identification was received 
in Evidence ,and so -marked.) 

Q (By Captain Pace) And what happened to Angel Gaj'o? 

A He died. 

Q On what date? 

A ·Two days after his admission, more or less. 

CAPTAIN PACE: You may inquire. 

CAPTAIN: REEL: No questions : 

CAPTAIN PACE: Thank you, Doctor. 

(Witness excused.) 

CAPTAIN PACE: · If it please the Commission, that c·om­

pletes Prosecution's case on Bill of Particulars No. 2O~ 
' CAPTAIN SANDBERG: If the Commission please, the 

Defense moves that the entire testimony of the last witness 

be stricken as irrelevant. 

GENERAL REYNOLDS : . Not sustained. 

CAPTAIN PACE : If it please the Commis~ion, the 

Prosecution would like to present Bill of Particulars No. 

12, . the fortification of the , Philippine Hospital • 
.../ 

Doctor. Sison~ 
-, 

- ' 
DR. ANTONIO G. SISON 

called as a witness on behalf .of the Prosecution,. being ftrst 

.d:Ul~ sworn, was examined and te-stified as follows·: · 

570 
, 



/ 

DIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Will you give your name, please,? 

A Antonio .G. Sison·. · 

Q Where do you live? 

A -Phildppine General Hospital, sir. 

Q What is _your profession? 

A Physician, sir. 

Q What position do you now have, Doctor? 

A Dean of the College _of_Medicine, University of the 

Philippines, sir, 

Q What position did you occupy before you were Dean of 

the Col~ege of Medicine? 

A Director of. ·the Philippine General Hospital, sir. ~ 

Q During the months of pecember, 1944, January and 

February of 1945, what was your position? 

A Director of the Philippine General Hospital, sir. 

Q During those months were you present at the Philippine 

General Hospital? 

A Yes, sir. 

Q How much of the time? How much of the time each day 

did you spend there? 

A ~h, the whole day, sir. 

(A diagTam was marked Prosecu­
tion's Exhibit No, 119 for--" 
Identification.) 

· Q · I show you Prosecution's ·Exhibit No, 119 for Identi-

·- f;ication- and ask you if 'yoµ can say ·what that is. . . 

A This is a map of the Philippine General Hospital and 

·buildings of the College of Me~i~ine, University of the . 
•· Philippines, sir. 
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Q Does that map accurately portray those buildings? 

A ·very c~ear+Y, ·sir. 

CAPTAIN PACE: . I ·offer this in evidence; sir. 

GENERAL REYNOLDS: There .being no objection, it is 

accepted in Evidence·; 

(Prosecution's Exhibit No. 119 
for Identlfication was received 
in Evidence and so marked.) 

Q (By C.aptain Pace) Will you describe whether or ·not 

any Japanese came to the Phillppine General Hospital in 
' 

1945? 

A On the latter part of January, 19~5', one day I found 

a building of the dispensary, or the out-patients department, 

occupied by Japanese soldiers. 
( 

Q · I shou you Prosecution's Exhibit 119 and ask you to 

look at the building marked "A". 

A That is the out-patient department of .Philippin~ General 

Hospital, sir •. · 

Q Is that the building you are referring to? 

A That is the building Lam referring to, sir. 

Q You say the Japanese were tiere.. Will you describe 

what th~y_were doing? 

·A They had occupied the b~ilding, .and th;ey built a small 

trench just in front of that build·ing, and another one at 

the south entranc·e of the P}1ilippine ·General Hospital, 
./ -

another small trench with machine ~s inside. · ...., 

Q· .I_ show you Exhibit
, 

· 119 again and .ask you to look .at 

the letters "D" ;md "E". 

A . . This is the south entrance,. sir, where a sina11 trench 

was ·bu:1,lt (indicating), and another one her~ . (indicat;ng),
• 
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sir, near the middle of the front of this building where they 

· put 8)lother trench. 

Q Do· the letters 1io 11 and "E" approximately show where 
' · 

they put those ~·renches? 

A Yes, sir. 

Q What did they put in each of those trenches? 

A I could see machine gun insi~e. ·1 could . see the 

(pause) -- the end of the gun. 

Q In each trench? 

A In ~ach trench, ·yes, sir. 

Q You also . testified, Doctor, that .the Japanese had oc-

c1:1pied tqe building marked "A". What do .you call that? The 

dispensary? 

A The dispensary. 

Q The out-patient department? -.... 
A The out-patient department, sir. 

Q And the dis_pensary? 

A · That is the same one. We call it either ~'dispensary," 

or "out-patient" department. 

· Q When you say the Japanese .occupied that building, what 

did th€Y· do? 

A They built a trench ~here, and ·th~y were living there, 

sir. 

Q. 
../ 

How mariy Jap~nese we~e living in the dispensary? 

A Aro:und 50, sir; ~alf a c~mpany. 

·Q -This - started in, you sa}'.', late in January, 1945'. How 

long did it continue? 
. . 

A That continued until the day we were liberated by·the 

·Americans on the 17th of ~ebruarY., sir. 

573 
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Q Did the ·Japanese ~ccupy any other buildings of the 

hospital? · 

A Later on we saw soldiers going to another building 

that we called a dormitory for the nurses, on the north 

side. 

Q · Will you look at this map -and point out the building 

you call a dormitory for the nurses? 
-

11BA Yes, sir. This one marked 11 (indicating)_. 

Q How many Japanese moved into that building? 

A I can't exactly say the number; ·sir. We see them only 

there · over in the front part of the bui~ding. How many in­

side, sir, I cannot tell. 

Q More than one? 

A More than one, sir; several of them. 

Q · Did the Japanese do anything or put .any weapons in any 

other buildings near the hospital? 

A Yes, sir; over at the College of Pharmacy. 

Q Can you point to where they put that, on Exhibit 119? . 

A Along this building, sir (indicating)~ 

Q You are pointing to the letter "C"? 

A Yes, sir. 

Q And did you ·say what they put in there? 

A Oh, that was fortified _by them, first and second floor. 

Q Wh~~ 4id they do? 

A_,,, Machine gun and trenches there. They put th,eir _s.ack~­

of sand o~ the windows of the. building. 
. . . 

Q Did you t~lk to .any ·Japanese. officers about what they_ 

wer~ doing to your-hospital? 

A -Non-commissioned' o·ff_i<?ers, sir. 

• #• I' 
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Q Yes? 

A · _. The day I saw J~panese . in the out-patient department, 

or what we call the ~ispensary, I inquire why they are 

there. Ife ;'aid·, "Well, we got the permission to occupy 

this building from · the. military governor Of this 4istrict. II 
' .

Q . The Japanese said that he had -gotten permission from 

the milit~ry· governor? 

A That is what I was told by that non-commissioned 

·officer, sir. 

Q Was the hospital at that time marked in any way to 

distinguish it as a hospital? 

A · Yes, sir. A red cross painted on top of the ro-ofs of 

the build~s of the hospital, -and _just opposite the ad­

.ministration building some corrugated iron with a big red 

cross painted, was right in front, sir. 

Q You stated -that you were liberated there on the 17th . 

of February? 

A ._ Yes, sir. 

Q About what day did the fighting start in that neigh-

borhood? 

A T.he fighting started after the third of February. · 

Q Now, during that peri9d, about how ~any patients and 

refugees did you have in the hospital? 

A -More than 9,000, sir • 
../ 

Q Will you repeat that, sir~ .., 

A _ Mor~ than 9,ooo;_ sir • 

. "Q 9,000? . 

. A Patients and refugees, sir. 

- Q· , -Wiil you describe the fightin~ which. led .to y~ur,, 
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liberation, wli'ich · took ·place in the vic01nity of the hospital? 

. A Tha~ night we· could -not only hear, but see the shots, 

incendi~ry bombs and shells --

Q In the hospital? 

A In the .hospital, yes, sir; and for that reason several 
• 

of the bu~ldings are ruined now, on account of the shots 

received there • 
.. 

Q Several patients 

A Several patients wo~ded, and a few died, sir. 

Q Did the Japanese garrisoned at that house defend that .. 
area against the Americans? 

A Exact~y inside of the hospital, no, sir. 

Q How about in ~he yard of the hospital? 

A ¥es, right. in fr.ont of the hospital, that big lawn 

there. 

Q Will you look at Exhibit 119 and point to .the area you 

mean? 

A Yes, sir. ~e could see them right here (indicating), 

all along this --

CAPTAIN PACE: Just a moment. 

(Whereupon Captain Ree~ approached the vritness .,.stand 

and ~xamined Prosecution~s Exhibit No. 119.) 

· 'A (Continuing) This part (ind:1.cat~ng), ·sir. This is 

the lawn I was say~g, in front of the administration 

building • ../ 
..., . . 

(By -Captain Pace) You _are referring to ·the ar~a 

locat~d 'between· .the le~ters 1iA 11 _ ·and · 11 B11 ; is .that right? 

A .· Yes, sir. 

· : Q · That is the area where the driv~way goes in off of 

• 
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Tatt Avenue? 

A Yes, :sir. 

Q What did you say happened there? 

A · They were there with tl)eir guns, their rifles; some-

times standing, sometimes lying . with their guns pointed to 

the front. · 

Q And it was necessary for the Americans "to come in and 
. . 

take the hospital area by actual fighting-; right'? 

· ·A Yes, sir. 

CAPTAIN PACE: You may inquire. 

CRO~S EXAMINATION 

Q . (By Captain Reel) When were these trenches that you-. 
told about dug? 

A. Two of them inside of the hospital yard, one just 

opposite the dispensary building, and another one just at. . 

the south entrance of the Philippine General Hospital, sir. 

Q I am afraid you· misunderstood, or I didn't make myself 

clear. The quest i on was, when? 

A When? ~at was on the latter part of January, sir. 

Q Can you place the date a little more accurately than 

the latter. part of January? 

A I can't r~me~per the date, but I can say very well 

that it was just a few days before the ·seige of Mariila • 

. The seige of Manila started around the 3rd of February. 

· Q So it ·would be the very last days of January? 

A Yes, sir. 
. 

Q That these trenches were dug? 

A · Yes, sir. 

Now, when. did the ~apanese live in· the dispensary? 
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Were .they living there all during the occupation? 

A I didn't get that, quite --

Q Did the Japanese live in the dispensary that '-is marked 

on this ·plan (indicating-)? 

A Yes, sir·. 

Q During the entire occupation? 

A Yes, sir. 

Q And I think you ~aid there were some machine guns and 

sand bags over in the University of the Philippines, on the 

spot markea· 11c11 on this plan? 

A Yes, sir. 

Q When were those put there? 

A That was there before the occupation of the dispensary, 

sir. 

Q Before the occupation of the .dispensary? 

A Ye·s, sir, a few days before. 

Q Well,. didn't you tell me that the -occupation of the 

dispensary took place during the entire Japanese occupa­

tion? 

A No. I say that they came there on the fatter part of 

January, sir. 

Q Well, --

· A That is what I mean by the ·occupation; . refe~ring only 

to that period of time,' sir. 
, · 

Q There has been a misw:igers~anding. Let me ask yo~ 

agairi., sir: Did the occup~tioh ,of the ~ispensary, which -

was the bui14ing marked II A" on this pl~, just start at the 
' ' 

end of January? 

A Yes, sir; January, 1945, sir~ 
.J 
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-9 All right. Now, in relation to that time-, I think you 

said the ma~hine guns ands~ bags were put over here in · 

the_ UniVers i ty of the Philippines just before the occupa­

tion ~f the dispensary • 
./

A Yes, str; a few days before, sir. 

Q So that woUld'place that also at the v~ry en~ or 

January? 

A Yes, sir, the latter part of January. 

Q And these refugees that came to the hospital, did '. they 

come there after the digging of the_trenches~ 

A They ·came there during already the fighting, the siege. 

Q So the trenches were already dug there and the machine 

guns were there before the refugees came? 

A Yes, sir. 

Q Do you know whether these Japanese soldiers that were 

there were Army or Navy? 

A They belonged to the Marines, sir. 

Q And how do you know that? 

A By the insignia, an anchor. 

Q Do you lmow who was the military governor that was 

referred to in this conversati~n you had? 

A Yes, -sir ·. 

Q What is his name? 

' · A His name is Leon Gin to. 
> 

.... , Q: - ·Leon Qinto? 

A Giri~o, yes, ·sir. 

Q And he was a· Filipino? 

A Filipino , . sir • 

. Q • /Uld he was .iri. ·charge· of the. civil affairs iri ·the City 



-------·--- -· - ----------- -
· or Manila? 

A · He was ~ I understand, appointed the military governor . 
. ,_ . .. 

or this district, · sir. 

Q And did that' position, if you know, put -him in ·charge 
. . 

of the civil affairs in Manila, tne civilian affairs? 

A That is what I understand, sir. 

Q Now, the bombs and ·shells that fell in the hospital 

area came from airplanes and artille_ry? 

A Not fr~m airplanes, but c~e from some gun. Incendiary 

bombs, some of them, sir. 

Q Incendiary? 

A Incendiary bombs, yes. 

Q And these uere shells that flew in from the outside? 

A From the outside, sir. 

Q They weren't anything that were shot off by the 

Japanese soldiers that were there? 

A Not set off. 

CAPTAIN REEL: That is all • . 

CAPTAIN PACE: May_I ask a few more questpns, sir? 

REDIRECT EXAMINATION 

Q (By Captain Pace) Who appointed Ginto? 

A He wa~ appointed by the President of the Republic, 

I understand. 

CAPTAIN REEL: Sir, . I will ask that ·that question and . 

answer . gO OUt as not Within. the ' v:,ritneSS I pers.on~l knOWle~ge •..., 
' 

G:eNERAL REYNOLDS: Objec~ion sustai~ed. 

Q {By eaptain Pace) Were the~e ·pati ents in the hos~ital 

at the time the Japanese came and occu.pi'ed it? 

A · • If·_there . are· patie??,ts, sir? 
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Q Yes. 

A · ·Ye~., sir. 

Q Were there patients . in the hospital all during the 

time the Jap~ese .were_there? 

A Ye_s, sir. 

CAPTAIN PACE: That is all I have. 

Thank you very much, Doctor. 

CAPTAIN REEL: Could I ask the witness one more ques-

tion? 

RECROSS EXAMI_ijATION 

Q (By Captain Reel) Did the Japanese· in anyway try to 

prev.ent the- refugees from coming into the hospital? 

A I can say th~t several that arrived there, they 

arrived already wounded; that on their way to the hospital 

when · their houses had been burned -- I understand that they 

had been machine-g_unned. 

Q No. My question was this: Did the Japanese at the 

hospital ·try to prevent~ keep them out of the hospital? 

A The order given by this non-commissioned officer -was 

that we shouldn't receive any refugees, but sometimes they 

are the . ones ·that bring the refugees, because we ~losed the · 

doors of the hospital, and they knocked· the door, and then 

when we open we find a large number of people, sometim~s · 

accompan;led by some soldier, -s·ometimes unaccompanied. ..f' 
CAPTAIN. REE~: Tha~ i~ all. 

C~AIN PA~E: Thank yQu, Doctor. 

CAPTAIN REEL: I don't want to bother the witness, 

but~ have some information I ~ould like to· question him 
·-· about. ,. 

, 
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9· (By Captain Reel) Do I unders~d that -- • What 

.position did you hold ·during the Japanese occupation? 

A I . was the d_1re.ctor of the Philippine General Ho.spital 

and President. of 'the University of the Philippines. 

Q All during the occupation? 
" A On the latter part of the / occupation I was appointed 

as president or the University of the Philippines, in 
~-

October, 1943. 

Q And were you also the personal physician to Mr • . Laurei, 
' .

who· was· the Presiden~ of the Occupation Government? 

A· I was one· of the physicians of President Laurel,yes, 

sir. 

GENER.AL REYNOLDS: Wbat is the .purpose of such a 

question? 

CAPTAIN REEL: Simply to show t .he Commission, sir, 

that the witness had collaborated wi~ the Japan~se while 

_they were here. 

GENERAL REYNOLDS: That is cons.idered wholly extrane­

ous to the point in issue, and will be stricken from the 

record. 

CAPTAIN REEL: It was intended, sir, to go only to 

the .question of credibility. 

CAPTAIN PACE: May I ask a question, sir? Was that 

question and answer excluded? . . . . 
~ · 

GENERAL REYNOLDS: Excluded. 

· CAPTAIN PA'C!E: - In its · entirety?--,.-·- GENERAL REYNOLDS: · Yes-.- - -·- - . ~ 

MAJOR KERR: Which c,n~., . s:tr? Tho ~',,11aboratioJ 7 ·or 
t.ho .I\er~nA.l phy~i.~ :hm-'? 

·..., 
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GENERAL REYNOLDS: The reporter will -read the last 

four questions -~~ answers • 

(Record ·re~d. by the report.er as follows: 
11Q (By Captain -Reel) Do I understand -- • 

. f
What position did you hold during the Japan-

ese~occupation? . 

"A I was the director of the Philippine 

General Hospital and President of .the Univer-

.. sity of the Philippines.") 

GENERAL REYNOLDS: That question and answer will remain. 

Read the following ques~ions and answers. 

(Record read by the reporter.) 

GENERAL REYNOLDS: That portion of the record will be 
,; ,i

stricken. 

(Witnes.s excused.) 

CAPTAIN PACE: If it please the Commission, that 

completes Prosecution's case ·on Bill of Particulars No. 

12. 

MAJOR KERR: Sir, does the Commission desire that we 
. . . 

proceed with the ~ext case? I 

GENERAL REYNOLDS: The Commission will be in recess 

until 1:30, 

./ (Whereupon a recess . was taken until 1330 ·o'clock; 
...,1 -November 1945.) ' . -

_,-· ... .. . 

• 
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~FTERNOON SESSION 

·(The trit-.1 ,·.,.cs r~sumed, pursucnt to recess, c.t 1330 

hours.) 

Gt.NERJ.L REYNOLDS: · The Connisston is in se·ssion, and 

the Prosecution nay proceed. 

MAJOR ~fill: Sir, t:'.ll necbers of the 
< 

Cormission ~~e 
•:::- • 

present, the l ccused nnd Defense Counsel ~re pre~ent, o.nd 

the Prosecution is reedy to proceed. 

CJ.PTJIN WEBSTER: Sir, the first cc.se is pc-.rc.graph 

59 of the -Bill of PLrticul~rs. 

Plense call the first witness. 

Vl~LTER K. FRANKEL 

cc.lled es c. YTitness ·on behelf of the Prosecution, being 

first duly sworn, was ext?.nined end testified as follows: 

DJRECT EXJ~iINATION 

Q (By Cnpt~in Viebster) Plense st~te your nru;ie. 

A Dr.Walter K. Frruikel. 

Q Your r.ge? 

A 56 yer:.rs. 

Q Yo~ pe.tionc.lity? 

f . · Ge.rnnn Jew. 

Q How ·1ong hLve you resided in the Philippine Isll'.nds? 

A Six nnd n ·hclf yenrs • 
./ 

Q Whet w.:-._s your occupation during thc.t tir:1e? 
-, 

A I ~ a ~urg~on c.nd .urologist. 

' - Q Wher.e v,ere you living, ·Dqctor, on the 12th d_c>.y of 

·Febru~ry, 1945? 

A I~ Balcgtas, 176-D. 
• 

Q Is th~t ~lso known cs Pax Court? ' 

... . 
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J. Ye~; sir. 

CAPTAIN WEBSnR: W:f.ll' you nerk thc.t for identifi-

cation? / 

(Sketch sho~ing locntion of 
houses within Paz Court 
wes marked Prosecution 
Exhibit No. 120 for iden-
tification.) · 

Q (By C~pt~in Webster) Doctor, I hand you what hns 

been D£'.rked Prosecution's Exhibit 120, mid nsk .you if you 

will ste.te whc.t thc.t is. 

A Yes, th~t is n sketch of the Pax Court · in the ' 
Balngt~s Street. 

Q Doctor, in r1hich house did you live? 

A I was living in 176-D; in this house (indicating). 

Q Is the.t nlso nunbered as 4 on thl'..t p~aque? 

A No. 4 in this plnque •. 

Cl.PT/.:lN WEBSTER: · Sir, nt this tice I wish to offer 

in evidence Prosecution Exhibit No. 120. 

GENERAL REYNOLDS: There being no objection, it is · 

accepted in evidence. 

(Prosecution -Exhibit No. 
120 for identific~tion 

- ·was received 1n ·evidence.) 

. Q (By Cl'..~tain We~ster) Doctor, did you heve ~y J~pe.p~ 

ese visit-your hone on or about~the 12th day of February, · 
·. .. 

1945? ..., 
, 

A ·- ... No. -
" 

Q. · Who wo._s living ~t your home o.botit thl'..t date? · 

1~ · tn· ny hone were living with Lie ny wife ·c.nd ny sister. · 
' 

Q Wh~t wris your wife's n~.ne? 

A -The neI!le or· my wife is Gisele Frankel • 

... . 
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· q . Lnd the nc'.me of your ·sister? 

A Alice Frenkel Stnhl. 
. . 

Q Do you rece.ll' the tine that the property in Pe.x 

Court wc>.s burned? 

A Yes. 

Q What date was that? 

A In the Pax Court it w~s about 4:15 in the nfternoon 

of Februnry 12th. 

Q Will you stcte who cone to your home cbout 4:15 on 

····he nfterno6:n of Februc-.ry ·12th? 

A Yes, sir. 

Q Who? 

A We were l'..11 -- We three, riy v!ife, ny sister tmd I, 

were sitting in our dinin~ roon ~round the coffee teble, 

end suddenly sonebody k;nocked nt the door. :1. Jnp{'.llese 

sergeo.nt cc.r1e into the house. 

Q Did c.ny nore thl'..n one Jc.p,mese come into the house? 

.A No; only one. 

Q ·whnt did thet J~pc'.!lese do? 

A He m~ke e. sign ·to us .to follow hin, to come out. . 
And ·I was the first ·uho werit out. 

Q Where· did you go? 

· A .Necrly .five .or -six steps before the entrance of my 
./

house, nnd then I u:•.s Vll'..i ting. He let out r.iy wife c:?.11d · ·, ... 
...,. . - then .my sister. 

-- Q · ··Did any other civilie.ns Join~you in the center of 

Prue Court in front of your house? · 

A At this fuonent I couldn't see .it, ~nly one minute 
. . . 

later I wns waiting_. We have to s tcild, and I wns Wl'..i ti~g 
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until the t wo ~vomen crune out , anc1 then we-were led in the 
. . . 

center, c.nd c.lreedy ·in the center: were c. group of Filipinos 

and one f~.1ily: Dr. Luhrs <=: , his wife !'.llC. his child. 

Q Did c.ny other people join tne group? 

A Yes. 

Q \"/ho were they? 

A. Justice Ville-Real, his wife, his t wo nieces, ~nd 

['.lso one house girl from the house in the rec.r of Pr.x Court. 

Q t~lhere did Justice Villa-Real live with reference to 

your home? 

h He is ~iving 4t the Vito Cruz. The entrence of the 

house is c.t Vito Cruz. 

Q Will you stc.te wha t nunber his home is on Prosecu-. . 

tion's Exhibit Wo. 120? 

J.... The hous e is Vtto Cruz ·176, nnd the house is this 

pl['.ce here (indicating). 

Q Is thr.t No;. 9? 

A No. 9. 
Q Whc.t did the J c.pcriese do with those people after 

~they were in the ·cent~r of Pl'.X Court? · 

· 1-. . . They tie our hcrids, of c.11 the people from this . · 

~le.ce. They tied our hends on our bncks. 

J,.fter <loin_$ thct v,hnt did they -<lo? 
' Then we were led in the houpe No. 168'\!"~• 

Q Of . Pr.x ·.Cour-t? · ·- . , --.. . 

· A- · Proc Court. On the other side of· the Pr.x Court. 

Q. Were ·~11· tho people tr'.ken in t~ere1 · 

.b. All \ he people Y~ere tclrnn in there·; · -
Q How 1:1e..ny J e.panese- were .there with thp_s_e· people in 

. 
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the center of PC'.X Court? 

1-. T\7o officers. 

Q Proceed. 

I Tv10 officers o.nd 15 or 16 soldiers. 

Q How do you lmow they were officers? 

1~ I have never seen them before. They were very young 

men. 

Q Hou do you know they were officers? 

:.. Yes. Fron the insignia, md I ,-_res accusto1:ied to ' . 

mnke the difference betYteen co:amon soldier r:'nd non­

connissioned officer CT1d corn::lissioned ·officer. 

Q Ho\7 were those two you thought were offi.9ers c.rned? 

V/he. t <'.rns did they hr.ve? 

f. They h<'.ve ~ s~ber·; only sc.ber.s, the t1·10 officers. 

Q Hovr were those thr.t you cr.lled "enlisted nen" c.rmed? 

A PQrtly they hr.ve· spenrs. 

Q lifhr.t do you mec.n by "spenrs"? 

J. Bru:1boo sticks with iron points on then , And pnrtly 

they hl'.ve guns o.nd p~rtly pistols. 

Q Do you lmow rrhr.t brench of the Jo.pl'nese nilitery 

forces those ·Jr.pl'nese were in? 

L I thin1-;: it ho.s . been Jr.panese o.rmy. The officers, 

I nm o.bsolute'iy sure they hc.v~ been fron the err:1y. 

Q V.Tlrn.t did the 1:.--.pnnese do with you ;fter they hnd 
.., 

· the people ti~d up?

\ ---
; 

A They led ··us in the house No. 168-B in· Bn],agto.~ · 

. · Cqurt; ell · ·or 1_.ls • . 

Q ·was . thc.t the hone · of Dr. Luhrse? 

A . Thnt is the .hone of Dr. Ltihrse. .. 
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Q Wlie.t d.id they do with you there? 

A After e.11 th~ people hev~ been in the parlor room 

19, including me, we have to lmeel do,·m with the face 

cg{'.inst the wc.11. And I made~ sign in behalf of my broken 

leg th~.t I couldn't lmeel· dovm, and therefore I could lc.y 

on IJY left side. All thG other people vrere krie~ling down 
' 

closely together . in one corner. 

Q Uere they in sort of c seni-circle? 

J. In a seni-circle. And <',fter they hnve lmelt, then 

they put, c.r·ourid this group all the furniture in the sitting 

room of Dr. Luhrse. 

Q Pc.rdon ne. Yfho did thnt? 

J. TY!O J!'.pc.ncse soldiers. 

Q 1..11 right, sir. Proceed. 

h Under the supervision of c non-connissioned ·officer 

st~nding in the sliding door in the house. 

Q After they hcd piled the furniture in the center of 

the roon uhnt did they do? 

J:... Tuo nen were going upstr.irs v:i th e hc.nd grenc.de, 

ond r.fter some minutes I hcnrd' the noise of the explosion 

9f hend grenades. fu1d then the r;1e~ crune dqvm c.nd · the 

·_non-comiissioned officer hc'.s given these men c. sign, nnd 

now ·from . 11ttle bottle ·they were putting gasoli-ne over 
./ ' 

the cushio~s, Ol'l; .~he furni tur.;s nround ~s., c.nd enflru:ied 

:thera •._ ·lifter-the . furniture en~ ~11 those thip~s were -.in 

flc.mes, the non-comnissioned off1cer took fron hi.s lett 

br~e.st Poc~et n hc.nd grennde end make it ready, _nnd nfter 

he· has . done ,thc.t he threw it to this ·.g·roup' but r:io.t in, 
-

. the center of the group, put at the right · ·s.ide seen from 
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him. · And nt this side there _was lying the Justice Villa­

~ecl, nnd he ~is . killed itiraedi~tely ?Y the shells of this 

hmd grennde. 

Q .And then what hl'.ppened ofter they threw the hond 

grcnc.de? 

A Yes. After that they hc.ve enflal!led in the meentir.ie 
, . 

viith ru~tches c.11 the furnitures. After Mr. Justice Ville.-

Rec.l has died Mrs. Villn-Real, lying beside him, junped up 

c.nd cried e Jp_pcnese uord, "Tonodc.chi ! ", which nerufs- "fellow" 

o-r "friend," tv,iqe. · And then fror:1 the two r.ien, they hc.ve 

been upstnirs c.nd can e dotm. One hc.s c. gun c.nd one has c 

pistol. I can't re1:.ieuber t1hether the m~.n yTith the gun or 

the mm with the pistol sho-t her through the neck, ond 

she fell dm-m innedic.tely before; the stnircc.se to the 

upp~r floor. 

Q After Mrs._Villc.-Reel m:.s shot, - whl".t then happened? 

!. Iru:iedic.tely o.fter this r.iy wife, lying on ray left 

side, cnn e up with her hend c.nd -moved c.nd snid, "My God!"; 

c.nd ct this nonent she got c. shot through her · ncck ond she 

"fms killed innedintely, encl c.11 _h_er blood wc.s going over 

me. •:1nd -the next oonent Mrs. Luhrse, lying on ny knees, 

on ny legs' vms noving her hel'.d in this way ( illustrc:ting) 

~nd she got~ sho~ thr~~g~ her hec.d, sone convulsions nnd 

then she wti.s killed. 

In this norierit ·nr. Luhrse ? sked r.ie·, ,.-I; she dec.d?" 

's· "id . ,ryes she's de->d II :: ~r1 h r., sn.id·, 11."'h:--_'r God.' I <-• ' ' • .__ • •• '-- v <., J. t.U!A 

she is ·hot to be burned c.live." 

In the necntine nll the f'urni turcs ,1cs very close 

to us, I thinlc this distnnce· (indicating distt'.rice between 

• 
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witness chair· and . ~ounsel tnblc) were in full blcst~ o.nd 

·now in this noment the· three J~panese, the non-connissioned 
. . 

officer end two men str.nding ~n the sliding door, they 

loft. 

hot. 

The roan rms full of snake o.nd fire end unbelicvc-.bly 
/ 

At this nonent one Filipino house girl, I'n not ab­

solutely sure if it hes been the house eirl of Mr. Luhr·se 

or not, she wes lmeeling end I wo.s lying on the left ~ide. 

So our h~.nds could touch each other·, end she was able to 

free ny hends. /:..nd in this uonent :uy hc.nds bec~ne ~ree, · 

I freed her he,nds, end. said, "You junp upsteirs! You nre 

young. Perhc.ps you cri.n go dmm fron tho balcony." So she 

end r.nother girl jill:lp~d to their feet end they went upstnirs, 

but .they Cc'IlC dorm innedic.tely lilcc c. living torch end 

collo.psefr before the st~irc~se; Ln~ in this moment I· took 

ny sister. She wc.s lying on ~he other side of ny killed 

wife, r'.Ild here WQs Dr. Luhrse (indicc.ting), end I scid, 

"Cone out! Better to be shot c.live then to be burned 

c.live l 11 And so v:e were junping out to the sliding door, 

nround the little ·porch in the g~r~ge of the house. This 

gC'.rcge -of the house was not so full of snake like -the whole 

plnce. No Jnp~.nese. I henrd t\vo sno.11 explosions, but 

Inn cbsolutely no;.. · surc if th6y hnve given cny attention 

to us. · I didn't _see cnybody. So I, Yms junping through
, . . 

- . 

the lei tchen ·-- · through ·the ·gc'..rc.ge to the kitchen. · 1.11 .- . 

thG house~ are o.bsolutely identical. Whnt is left · on the 

right._·1s . left. on· the other house. So ell the conveniences 
. . 

ond nll the conditions riow in the house we:fe _.;in every . 

. house _the sc.r1e. .And I j~p in .the kitchen, p_p~h -the 
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dre.,ver of the t _c.ble, . took out ::. kitchen lmife nnd cut 

the bindings of ny sister nnd this Dr. Luhrse nnd his 

little dr.ughter. She wc.s -- He took ner also e.nd she junped 

out c.lone, end she nnd I were n·ot burned, but Dr. Luhrse end. 

ny sister uere cwfully injured by the fl~es junping in 

this nor:10nt over this br.rricr.de of the furnitures in fire 

nround us. ~11 the other people were burned alive. 

We were ste.nding in the gc.rc.ge: perhaps two ninu.tes, 

r.nd then the s r1okc cc...,0_ in, cnd so \7e felt thC1.t the house 

rtill brec..k dmm. l~nd: then we thought nou to go over the 

court in the gr.rden of the big house of the Justice Villn­

Re~l, ('.lld He were r.ble to eo through the court. The court 

wc,.s nbsolutely filled with snoke like unto r. sr:1oke screen, 

ecnd rdl the four c~ouble ·houses r.t the sane tine were en­

flc.ned by little pc..rties of the Jr.penese. I hr.ve seen it 

in the noriont vrn nere wniting until c.11 people were bound 

thc.t in every house t 1:.•o or three nen uere going in end hnve 

thrmm hruid grenr.des c.nd gc.soline contc.iners. And so the 

houses uere burning c..11 over in t110 ninutes. 

And so c..fter we cane out fron the house r.fter the 

nurder hc.d hc..ppened, then the uhole court vms full of 

Snoke and we were c.ble to €:SCC.pe r.long the house 16.8-C nn.d 

D through n sr.1c.ll gr.newc.y in the gr.rden of the house 

situc.ted in Vito Crl!z 1?6. Firstly ne to.ok refuge in 2. 

·11ttie _hole, ·~ut then Dr.· Luhrse sc.Ht, -"Oh, they · nust hc.ve 

nir raid shelter in front of the big house to the. Vito 

'Cruz Street~" 

Q How ·1one did you stny in the c.ir rai<l. s~elter, Doctor? 

A We uere st~ying in the ~ir · r~id shelter !roµ · the 
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efternoon c.round t~ee-q~nrters to five until the next 

norning ~t three~ 

Q And you ,.,ere rescued -the next .dcy by the J~ra~rican 

forces? 

A In the a.fternoon r.round 4 o'clock the Anericon forees 

cnm in. 

Q · I believe you st['_ted th~.t r.bout 19 people were in 

the Luhrse hone c.t the t1t1·~ the fire stc.rted. You named · 

Justice Vill~-Renl c.n~ ·his vrife, your \'life, Mr·. Luhrse c.nd 

his c1nughter, together u ith one other person, yourself~ 

Do you lmo\7 the nt-.nes of r:'..ny of the other peopl~ who were 

in thc.t house c..t .thc.t tine? 

A I didn't !mm· personr,lly c.11 the people v,ho were on 

the plr.ce. They r:erG nostly Filipino servc.nts working in 

thpse plc.ces, but the. ncr.1es is only the: four nenbers of 

tho Vill['_-Re~l fnn ily, the Justice, his '1ife, bis t1vo nieces 

(l.nc! the fcnily Luhrse, y,i th her house girl. Only the first 

nene is lmmm to nc , Veronicc.. J~d we three end a.lso t1·10 
I 

Filipino lc.vm1dero.s. They ,;1ere worl;:i~ in the houses 17€..B 

['.nd C, but I don't knor, their nr.nes. · 

Q \fore any of those people the.t u ere in there snall 

children? 

i'.. Yes. Fron this'19 people ,1ero 6, c..nd I think 4 r1ere 
....

under· ·5 y_enrs. -· Q Did nnyone· cscnpe besides yourself, ·your sister., 

Mrs .• Stnhl, -Dr. _L~rse nnd his dn~ghter Jutte,? 

Ji. · Nb ·, n·obo~y: · 

Cl~PTJ.Il'T \'lEBSTER: You any cross axe.nine. " 
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. CROSS EXAMINATION 

Q (By Cc.pt~in 8['.11dberg) I understood :you ·to scy that 

you thought th~t these soldiers were froo the ~y. Is 

thc.t correct? 

~~ About the soldiers I con' t se.y- miytbing. Three of 

-then I do lmow personclly. They hcve been smae days £'.go 

in ay hous.Q~ It is the le.st d!'.y · of Je.nuery the Jc.panese 

in the neitshborhood h!ive ncde c. s er.rch in o.1.1 the houses 

for cnrs, encl. so they cc.ne for the first ·tiue in o~ house, 

nntl then they find out th~t I c.n c. doctor. And I thin.~ it 

is c. Fridr-.y before this rrurder. This nurder hes been Mondny, 

the 12th. On Friday there cl'.De trro oen in. They ,1ere ab­

solutely soldiers. · 

Q Do I understl'.Ild you to sc.y thc.t you do knov, that they 

were- fron the ro-ny or thc.t you don I t · lmorr whethe3: they were 

fron the c.rny or fron the nc.vy? 

J.. I lmor, thc-.t the two. officers after the insignic., they 

were fron the c.rny; ~nd the three soldiers, they have been 

in oy house, end they werEa nlso fron the c.rny. Thel' cE'.ne 

with s£1.bers end in the uni:forn end were lmovm . to oe. 

Q · Just ~- nonent. i.'!e hc.ve here your st~tenept the.t 

there were .two officers c.nd 15 or 16 sqldiers. 

ii. " Yes • 

Q - .Do I- undE:;rstc.nd you t9 . s~.y thc.t so fc.r c.s the two.... 
; 

officers c.r~ con~erned ye.u c.re sure thet they were froo . 

the e.r riy? 
l 

A. Yes. 
1· 

.Q. But thc'.t so 'rtir ~s · the 15 or 16 -soldiers were con-
• 

cern~d you are ' not sure? 
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A Net nbout c.11. · 

Q Not ebout nll? 
.. 

A No, I don rt lmow. 

Q Sone were f'ron tnc n~vy? 

A I c~·rt tell. Very young nen pertly. 

Q Did th0 15 or 16 soldiers nll wear the se..ae uniforc 

or. did sone wear different uniforns? 

· A No. Sone, they have no uniforris; only green-like 

working clothes. 

Q Sone of these r.ien were wearing civili~ clothes, do 

understruid? 

1.. No, no. Like ncn, they wer .0 worlr.ing on the streets 

here before fron the !'.rned forces. 

Q Were they wear i ng nilitery uniforns? 
. .A . Yes. Milit~ry uniforns it wns. 

Q But you can't str-.t€: definitely whether they were arny 

or navy nilit!'.rY uniforns? 

i. Not fron Qll. 

Q I see. Referrine to the two officers, did you stc.te 

thc-.t · they were _col:l!.lissionecl officers o;r -non:~eonoissioned 

officers? · · 

A Cormissioned officers. 

Q ,Jind on whc.t did....you bc-.se thE'..t? 
-A. Fron· their E'.. ttire. · They h~ve c. -,miforn .like- every_ 

lieutennnt: lo~g scber; high boots. 

Q . And wh~t vm.s the uniforn ·,,?hich led you to belimie 

thet they. were ·connission~d officers? Wns ~t the s~ber? 

A ·No. I hi ve never seen in the last nonths. non.:.coonis-· 

-~~ed qtficers w;i. th high. black boots or brom1 bG?ots·. I 
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hc.ve never seen. 

Q And \7hc.t led you to believe t}1r.t these officers were 

officers of the crny? 

A Fron their uniforn ~nd their insignie. 

Q Wh::.t wr.s the:: insignie. th~t led you to believo th.."'..t 

· they ,Jere fron the ar:ay? 

A It I s the color of the uniforn end they hc.ve had this · 

usur.l Jcpanese sign for nn officer. 

Q Whet m~s the insignia. thnt nr.c.e y_ou believe the:£ ·they 

nere fron the c.rny? : · \"!ill you describe the insigni1J.? 

A I hr.vo seen only before nrny officers, end they were 

lookine: in thG SW6 Wc'.Y r.s r-.11 the erny officers were look­

ing. 

Q Hr.ve you ever seen r. Jr.pnnesc nr.vy officer? 

J. Yes. 

Q Do you know rrhc.t kind of uniforn c. Je.pcnese . nr.vy 

officer wee.rs? 

A Never hr-.ve I seen one rti th l'._· lone; sr.ber. 

Q You hr.vc never seen _r. Jc.pr.nese nr.vy officer with a 

sc.ber? 

A I cr-n tt renenber. I don t t - kriott. 

Q Is it the fact that these officers hr.d ~ sr.ber thl'.t 

led you to believe thc1.t they -were nrny officers? 
../

A Both of then, they hnve had sabers. 
~ .. 

-G~NER.'.L REiNOLDS : The Connission feels thnt ue 
. . .~ 

s~0uld interrupt this line of questioning. · The ~~tness . . ... 

1 · is c.n educited n4n. He has giv~n n frank en~ conplete
' 

stc.terient. He . hes, lived here during the ·oGcupet~on of 
. . 

the Jc1.panese nrned forces. He ·he·s, of· course~ seen de.ily 
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menbers ·of the arned forces. ¥e hns stnted· ~g~in nnd 

cgnin and ngein his conclusion thc.t : they were nenbers of 

the nrned forces. 

The Coi:mission would c.sk the Senior Defense Counsel 

if it is his judgnen.'t th..".t it ls ut c.11 necessc.ry to con­

tinue this repetition of·· this tYPe of cross exaninution. 

COLONEL CLJ.RI<E: Plec.se, sir, the question as to 

whether or not he hc.s described the uniforn c.nc1 to sh9w us 

thr-.t he docs lmOY! thc.t . they t:.re r-.rny officers . All he sr-.ys 

is thc.t he s;:,.,1 r-. tiniforn of the c.rny officer, end vr~ ere · 

tryine to fine. .out hor.r he c.istinguished between r.n r-.rny 
-

officer CT1d c. ne.vy officer, between enlisted nen, the non-

connis sioned officer !'.Jld 

he does lmow whet he is 

GEi11I::RLL REYNOLDS: 

CAPTJ.IN SANDBERG: 

the le.st question? · 

(Question read • ) 

the other officers to see whether 

tt:.lkin~ c.bout. 

You nc.'y continue your exnninntion. 

Will _the reporter plense rel'.d bnck 

Q (By Cc.ptc.in Scrrdberg) Suppo~e I were to tell you 

·thc.t J a pc.nese nr'.vy officers c>.lso weer ~~bers. Woulq. that 

Che.nee your opinion of the Dr'.tter? 

A No. 

Q D-idn •.t I ~derst~d you to sc.y thnt ~he -only rec.son 
. . . 

you disting}lish thct they wer e r'.rny officers is .beccuse 

they ,1ere ~~earing t:. s~ber? · 

GENERi~L . REYNOLDS: The Coonission interrupts. He 

said nothing.of the kind. And _again I c.sk th~ Senior - · 

• 

Defense Counsel if he nishes to. continue .this . interrogction? 

-.. 
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CO~ONEL CLARKE: Sir? 

GENERJ.L REYNOLDS: I scy we ,;rill l'.gnin nsk the 

Senior Defense Counsel if he wishes to -continue this 

forn of interrogc.tion? 
/. 

COLONEL CLLRI<E: Vl e 1iyish to ~1eternine, sir, whether · 

he c!'.n t0ll the difference betv,een the V.?.rious type·s of 
,;: . . 

officers so thnt we lmor~ thl'.t he lmows what he is tnlking 

about, sir. 

GEICRJ..L REYNOLDS: You no.y continue. 

C.i".P'.i:'LIN SJJIDB:CRG: r!ill the reporter p-le['.se reed the 

lt'.st question? 

(Que~stion reQd.) 

Cl,PTI.IN ~7EBSTER: I don't believe tht.t the ui tness 

stQted tht'.t. Thct is not ny recollection~ . I think he 

hod other r8Qsons besides thct. 

GZNERLL R.!.!,--YNOLDS: The Y.ri ~ness will continue. 

Q (By Cc..pt!'.in s~dberg) Let r.ie ~sk .the vri tnes s this 

· question: On whnt concretely did you b{'.se your conclu­
,-

sion th!'.t these officers were nrny officers? 
'-

·A Becc.use they hc.ve hnd the uniforn of the Qroy offi-

cers, ~.nd I hc:ve hnd~e opportunity to see ther1 nny tine. 

Q Vlill ·you c'!.escribe for us exQctly whet thot uniforn .-

A The uniforn Vll".s the scrie color ··like the uniforn over .... 
' . . 

. there the.t the . gentlennn: ho.s 
' 

on (indicating the o.efendl".nt~. 
Yer1c..shite.) in this c;olor, this green. They hllv~ not t:>.. 

shirt, but the co1l~r wns closed,. nnd heI1e · on..both s·ides 

of the coll~~ - they wear. the insignia of~ lieutenant.. . . .~ . . 

Then they h.av~, both of the~; n saber at the left side, ~nd . . .. . 

-
... 
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a long one, and then they. have had also whht I mentioned 

~lready: blo.ck ~i~h boots. 

Q · Who.t ,re.s the color of the insigii+a? 

A- The color ·ot the insigriitl., I reJ?1ember only that in 

the n:lddle is e. re~ str.ipe !1°d on this st:1'1pc is a little 

insigni~~ but_I . CJi1 not sure wh1ch it is. But if you will 
-

shovr ne ~ picture I will be nble to see that that is the 

uniforn t.ht:t: every -J e ..pnnese officer has had on here during 

the time I have seen h1n for three and n hnll" ~.r,eo.rs in the 

se.rne way as I wo~d say thct he is an 4Inericnn officer. 

Now, I know h9!'{ he looks. ·-:But hovr cen . . I base it tho.t he 

is one? 

Q Is ther·e nny,vherc on the uniforn an 11 e.nchor"? 

A I didn't see · t:'.IlY "~chor. 11 

Q Did you see c.nyv,here on the un1forn a "stc.r"? 

A I believe on here (indiccting) in this red stripe 

has ·been ..'. snnll. "stcr." 

Q Wh~t color? 

A The "stc.r11 ?· 

Q Yes. 

A · I see 

GENERAL .REYNOLDS: The Connission ~gain ~nterrupts. 

In the opiniqn of the Connission this cross exanino.tion 

hes been carried to an e.bsurdity, o.nd the Concission will 

e.cc·ept thnt ·in, the nind of· this witnoss he believed the · 

porsonnel h~ hns -b~en discussi,1).g _were ·.nec~ers ot the J~pc.n-
........ese £".rJJY. · . 

·... 

Cf~PTAIN SANDBERG: Do I underst~41d, sir, thet the 
. . . . . 

.~omoission wishes this ·line of questioning teroinnted? 
. . . 

GENER/.J/ REYNOLDS: In .the case ·or thi~ ·witness, yes. 

· (Witi'le·ss excused) 
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called as a . witness on behe1f or the Prosecution, being first 

d:uly sworn, wa~ examined ~nd testified e.s· follows: 
-

1" Dl'~ECT EXA!-:I N.• T.ION 

Q (By Captain Webster). ''.'111 you please state your name? 

A Dr . H~ns Luhrse. 

Q Your ;;. !:c? 

A 45, 

· Q Y0ui-· r~t.. :;ion~li ty? 

A German r_efugee. 

Q Your occup~tion? · 

A Chemist. 

Q Doctor, you were living in Pax Court with your wife e.nd 

d~ughter ·on or about Februnry 12th of this yeer? 

A Yes, sir. 

Q And .were you take~ from your . home out in the middle of 

Pax Court nnd tied, nlong with other people, and then taken 

back into your ho~e? 

A Yes, sJ,r. ,
Q They piled furniture in the center of .the floor, set 

fire to it; is .the~ right? 

A Yes, ·we were sitting in one _corner of the room and the 

furniture around us. 

. . Q · · Starting from the.t po-int, Doctor, will you deseribe 
, · 

what happened? 

-
..... . . 

A ·.We were 'ordered.to kneel down a~d after we hP:Ve done 
. . . 

the.t tµey pu_t all my furnitUP~, e.s much as was left-or :_1t, 

in- a semi-circle around. us and I saw one Japanese soldter 

putting some gasoline- or al~ohol,som~ l~quid, _on and ~et fire 
• 
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. 
to it. After that he put the gasoline on the floor -- hand 

grene.de on the -1loor end then went quick out. The hand 

grenade went off", but I .didn't see tht>.t anybody .was ~illed 

by tt except .my housegirl, .whose knee ·was taken awP.y almost. 
.,._, , 

She w~s v~ry near me. / 

After that Mrs. Villa-Real, I remember, stood up with 

raised hands and got s~ot somewhere ·in the heart or the head, 

I don't ex~ctly remember where, and fell down right away. 

Then I ·sew the Jap~.nese standing routside wntching us · so tlw.t 

: · there would ·be no esca.p·e. Then I told Dr. Frankel and other 

friends around and my wife that it would be better to be · shot 

than burned alive and we- had better suind ,up. With that }:·rs. 

Frankel got up and she wes shot imtiediately. Then rey wite 

got up. She was sitting very near the window like this, 

gentlemen _(indicating court reporter) and here. was the window 
. 

( indic£>. ting) end got shot, too. But I don't think she was 

de~d because n 11ttle b-i t later I talked to her. 

I beg y9ur pardon. 

And she moved .her lips, but she was not deed, so I be-

lieve sh·e w~s .burned elive because her hends were tied. J41ne 

were not_ tied 'anymore. rhe child ~1 tting behind me untied 

my hands e little .bit before e..rid I believe I untied the hands 

. -of Dr. Frankel, but I em not sure whether this wa~ Dr. 
, . 

./ 
Fr~nkel. It was somebody in front . of me. Then~~- Fr~kel 

.., . 

rmd Mrs. :; ···-t1~;1: .went up jumping throug~ :the r11:1.mes trying to 

esce.pe~ . 

Then . I went up, tQok my child under my right er~,.put 

I · fell over the fm-rii t_}ll' e i?J. the ~l_em~s ~.nd ~ ~as very . 

_sever~ly wounded. I was -for ~Y months in the hospital. 
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And I let my chiid _fall into· the flames. Th~n I picked her 

up ago.in c.iid w_eht out, 
I found Dr. Frankel in .the ge.rege. He had a knife: and '-

tintied my child, which I c ouldn I t- untie; I WE!S too nervous.· 

From there we went to the air raid shelter in the house or 
-

J~st1ce Villa-~e~l near Vito Cruz. I dop't know the number . 
or the hous e . Then ~ro~ one . or twp hours 1?.ter my -chiid 

died of suffocation r.nd burns. Her heert failed her. I don't 

know what .. 

Q ·How old _wa~ your daughter? 
. . 

. A She •.,es ~lrnos t 9 years old. 

Q How long were you hospitelized by virtue of your burns? 

A Froc February 13th when the Americans -- No. February 
v

14 they brought me to the hospital and I was released from 

the hospitAl on August 16th. 

Q · 1945? 

A 1945, 

Q Mr. Luhrse, would you mind showing the ComL:ission the 

present condition of your leg? 
I' 

A Surel I would not mind (displaying left ~nd right 

legs and left arm and left hand.) 

Q Is th~ present. condi~ion of your legs ceused by the . 

fire set by the Japanese in Pax Court, as you have described? 

A Yes~ -sir. I wes absolutely in_goo~ health before. · · . 

C/~PTJ.IN WE13STER: You niay · cross-exam.ine •· 
...., • ' • , • • f 

: 
CROSS-~INATION 

. . 
Q (By O~pt~in Reel) Doctor, do yo~ ~ow. whether t}lese 

• • 4 

Japanese _soldie·rs were ~rom th~ ·army or the navy' or- the 

ma.r~nes? 
-· 

602 
~-

http:C/~PTJ.IN


,. 

I am nbt _sure, .~1r! .~ reme111:be~ · t¥t two of' them··had 
. . .. . 

SOJ118 cro'Ssed 11 anc})ors 11 on the left· sl~eve., but not ll;ll, I 
'. 

' : . believe, especially one ~g_iving orders. I suppose he -~s an 

·officer. I don't lqlow how an officer of the Japanese army 

looks, but I think he was one. . He gave orders. He had not 

'· · crossed "anchors." 

Q · And so tar as 
'-~ 

rou recollect, these soldier.s and the 

officer looked about the same as tnr ~s their uniforJD we.s 

c~ncerned as all of rthe other Japnnese ,$old1ers and officers 
, 

·that you bad seen around there for the lnst few dnys? 
~ 

A I think so, yes. 

CAPTAIN REEL: Thnt's tll. 

CAPTAIN WEBSTER: Thnt 1 s all. 

.,~ .. (Witness excused) 

CAPTAIN WEBSTER; Sir, that concludes that case. The 

next one will be under Paragraph 21 of the Bill of Parti­

culars. 

GENERAL REYNOID~~-. The Commission.. will -. rece~s briefly." 

to pe~mi t the ·auc\1ence to move . forward, if they cboosl to 

dQ ~o·, snving Obly the seats in the front row. 

(Shor~ recess) 

· · GENERA!,· ~"NOIDS: You mny -proceed_. 

CAPTAIN ·1JEBSTER: Sir, Paragraph 21 of the Bill of 
, . 

Particula~9• .- .. .• ... , 
JOSE M. COJUCOM 

c;:alled as a witne~s ~n be~alf ot the Pr~se~ti~n..,·. b~ing . 
. . . . . ' . 

first dUl.y . sworn, was examined nnd test1.f'ied as follows: . . : · . .. .. ' 

DIRECT EXAMINATION · 
~ . . 

(By Cap~ain.Webster) Please stnte ·your name? · .. ~· 
.,... . 6oj

'· ' < 



«,.: 

A. Jose H. Cojucom. 

Q Your age? _ 
. ,_ 

A 48. · 

Q Your occupation? 

A f ttorney at law. 
/ .. 

Q Where were you living on or <'.bout FeQruery 11th of 

this y~nr? 

1791 Doneda. 

C.APTJ. I N 1VEBSTER: PleP.se ma rk this for identification. 

(M1:1.p of Compound in whi'ch 179} 
Donada is situr ted was m~rked 
Prosecution Exhibit No. 121 
for identifica tion;) 

Q (By Captain Webster) I will hand you a paper which has 

been ~r rked for identifica tion as Prosecution's Exhibit 

No. 121. Will you please state wh~t th.1. t is? 

A I prepared that exhibit. It represents the compound 

where house 1791 Donada was. 

Q I notice th r. t these various blocks are lettered. 

~ill you ~t~te·wha t home Letter A represents? 

A Letter A represents the house where4{r. Henry Daland 

lived on th~t d~y. 

Q And Letter B? 

A B is the house thP.t belonged to ~1r. :qaland, but it was 

rented to Nr. Mendez, ~r. De le!. Vnra, ?nd the 1'am1.ly of Mr. 

Barrena. 

. . 
A C ~as the garage of both houses · marked A s n~ B. 

' . .
Q And Letter D? 

A D represents the house of r.r. l:r.n_uel Elizalde, where 

'"I lived. 
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Q Letter E? 

A Letter E represents the gar~1.ge and stable~ of Mr. ,_ 

ElizEtlde. 

Q I believe. that that is a swin~ing pool; is . that right? 

A That wns a swim~ing pool~ 

C/,PTi: IN. WEBSTER: Sirs, at this time I would like to 
3 

offer in evidence Prosecution's Exhibit No. 121. 

GENETIAL DEYNOIDS: There being no objection, it is nc­

~epted in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 121 
for identification was 
received in evi4ence.) 

Q (By Ce.ptain Webster) Were you t home on the 11th of 

February, 1945, when Japanese came into the Daland Compound? 

A Yes. 

Q 1"'ill you de.scribe w~t . took place? 

A The J~panese cane in from the Leveriza .side. This 

compound had two entrances: one on Donada ~nd one on 

Leveriza. The Leveriza was marked numeral 190, if am not 

mistaken. 

Q Will you spec1.k a 11 t tle louder, please? · 

A O_h, yes. ...~he Japanese soldiers, they w.ere in uniform. 

·They crune in about between 3 and 4 o'clock. · I CO\lldn't .. 

exactly state the time, but it .was about that . ti~~~ · They got 
, · 

into Mr. Dnlend's hquse. ,,·e coul_d. see it from .Y!h~re. I was 
-. 
' standing·. And· they ~et fire 'to the; hous~, Mt. ·naland Is hquse. 

...
. Q Did you see them set fire ·to it? -

A No, not exectll, I didn't.. . 

Q' How long did you see the fire after the Japanese went .. 

into that house? 

,. 
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A 8h, about 10 or 15 .minutes, I would s~y. 
,/ 

Q Will you proceed, pleese? 

-_A T~en after they l?ad set fire to the ~9u;se, -to Mr. •., 

De.land's house, they cat.le into our corapound. The two blol:ks 
. . 

where the three houses · were had 'en entran~e in. bet\.een. They 
-

ceme through thF t back entrance of Mr. Elizalde' s house, · 

· e.bout 8 or 12 of them. _Then they roun~ed up ·all- the people 

thEl t were in Mr. Eliz·al,~e 's co~pound; about 25 people or 

maybe more. And they herded ~s into ,the basecent of the 

hou_se. Then they rasked us men to step out and they remov_ed 

all the :J-ewelry we hB;d -- we.tches -- the ·Japanese soldiers. 

Then they asked the ladies, the women and the children who 

were already in the besement, to step out. Then -they set 

fire to our house~ 

When the house was already burning t:tiey told us that 

we could get some of. our sturr, -which we did. Our stuff was 

already in suitcases ~nd bogs, because we expected such a 

thing to -happen, because all eround the .neighborhood they 

were settin.g the houses on fire. 
. ' ' I"When our house we.s on fire we saw a boy jump fiom Mr. 

-Daland's plece 1nto our place and he was shot right there and 

then by the Japs. then I saw Mr. De ·1e ,Vara jump and he was 

fired upon, e.nd then he fell down face up and. then ·he· di~•. ··, 

He gave a shout e.nd he didn't move· anymo~e• . 

About 5 o'clock, en hour· aft~r -- t~y•set fire to-' our 
--, .. ' • • ~ • ~ , • • "" I 

'house-, the Japanese leff. So · I moved· over to· Mr·. Dalarid • s 
. . 
pl?:Ce and• I ~B.W . ~r •. De.-land dead t ra~e down,. n~er a w~ll next . . .. . . .. . . ..'\ ~ 

< 

to his hoµse, and I saw Mr .. ne ·1a Vara also d~ad. 

Q ~t wn~ 1ir. Da.land '-s firs!; ha.me? .. 
,. 
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A Henry., 

Q And Mr. · De la_Vara?-. '-A . · Jacinto De La V-rra. 

Q And did you know the ~rune of the boy whom you steted was 
,d •shot? · 

A I think it ·was CP.ferino .or Ceteriilo. 

Q, Were there nny other .~ersons killed? 

A Yes; two r.iore.- There was a maid and e. son· of Mr. Daland. 

Q They were killed w:J,thin thnt sai::ie compound? 

A ·In the ~aDe compound,. yes. 

Q Do you know how -they were killed? 

A ~ell, they were up on the house of Mr. Daland and as 

__they came out of -- They set the house on fire while they 

were inside and they tried to break open the door. They come 

out through the front door ·, the maid end the boy. They 

killed them right there and they rolled down the stairs and 

.they'' were burned in the house. 

Q Did you see the.t, sir, or is trot something _. tbP.t you 

he~rd? , 

. A · I sew them ~fter the house was burned, I saw ·them 

under. the stairs. 

Q I believe you ·stated B number of Japanese soldiers 
. 

came into the compound. Can ·you st~te whether any -of tbem ·, 

were officers? .- .• 

_,A -;- I .couldn't",··· but o.ne of them had· -a · saber. 
. . 

Q 9an. you stAte whether -they were army 6r navy? 

A. They.·w~re .·both.~- " 

Q How 40 you know tbet, sir'? 
, . . -

A Well, sorae of· them ·had "anchors•r on their caps and· 
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some had "stars! •. 

CtPT~IN WEBSTER: Yo~ may cross-examine~ 

·CROSS.;EXAMINJ~TION 

Q ·, (By Captain neei) Mr... CojucOl!l, were :YOU h~lp1ng the 

guerrillas in any woy -et that time? : 
; 

A . Not at that perticular time; no. 

Q · But. ·you hnd helped thern before? 

A In· a way, yes. 
. . . 

Q And do you ·know whether Mr. Da!and hnd been also 

helping tne guerr11ias? 

A I don't. 

Q You don't know? 

CtPTAIN REEL: - Thet's all. 

Cl.PTJ\I:tJ WEBST!m: Sir, may I ask two other questions? 

GENERAL REYNOLOO: Very well. 

REDIRECT ··.x1sHINATION 

Q (By Captain Webster) Whet did the JaJ8nese do with 

the watches which you stated they took? 

A Well, the .first \'latch they took was. my WP.tch; a pocket 
. . 

watch. Then they took Mr. Elizalde's Wl\istwatch, then Mrs. 

Elizalde's -~istwr.tch, _which was El. me.n's wetc_h, and in ex­

change ·they gave her a ladies'.""' ;ntch with sorne ·girls' name · 
. . . 

on it, nnd then they. came to ne ond returned my pocket ~ate~•.. 

Appnrently they had no use !or pocket watches. . •, 

Q Did they· take· anything else-? 
.... 

A · No,. 
,
sir. ---.. 

'\. 

Q Were ·a1i the people :.within the Daland compoUD:d 
< • 

civilians? ... ' .. 
A All. of them· -

• 
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, Q Do you knOw w~.t 

··---. , .. 
..·-. 

' • .. • '' r • 

nationality they all were? 

A ~ell, they were Fil~pinos,° SOI!le Spa.ll:iards. ,_ 
Q Wer.e any of them I!lembers ·or any I!lill tary' forces? 

• 

A. None ot them. 

. C/iPTi',IN '7EBSTER_: 

. GENEPJ.L REYNOLDS: 
... further? 

(No response) 

GENLftJ~L T:EYNOL:00: 

p •• 

That 1~ all. · · 

~stlahe Detense bave anything 

V.f!tY well. 

(Witness excused) 

MANUEL El,IZALDE 

called as a witness on behalf ot the Prosecution, being first 

du?-Y sworn, w~s ev.mined am testified as follows: 

DIRECT E}..t.t· IN/ TION 

Q (By CaptElin Webster) Pl~ase state your nanie? 

A ~enuel Elizalde. 

Q Your age? 

A 4)... 

Q Your nationnlity? , 
A . Filipino. 

Q Where .did you live on or about February, 11th or this 

year? 

A 1791 Donada. 
. . 

Is tMt · within what is called· the "Deland C.ompound"? · . -~ . . . .. .. 

Ye;s • . . 

And you nre related to Mr. · Daland? 

Yes, by ·~~rriage • . 

Q Your father-in-law? 
. . . 

A No. He is mr mother-in~law•s br9t~er. 



-----,------. - ---:--

....Q Upon that day I understand- you were visited by- . . 

Jepanese sold~~rs who caused the people to ·go out of the 

house and have ~hem ~rought in the yard. Is· that correct? ~ 

A Correct. · . 
Q Will you etn·te whoo you saw the Japanese shoot -w1ihin 

that compoun~ on that cay? 

A I saw the ser-vant ~who wa• the 'prother of my own· servant, 

a girl; he was killed in my home~ His name was Ceferino. 

He was shot right across the fence. I could also see a man 

called. De -le V~re, a Spanish citizen whom I knew very well. 

He was shot and killed right in our own view. 

Those Rre the two you saw? 

Killed. 

And
I 

was there anyone else killed there? 

A Very many. I should think about 5 or 6; 
Q lr!i thin the compound? · 

A Some of them died in my home a while later. 

Q Cen you name them? 
. . 

A -Mendez, n Spanish citizen, too, who was· shot in the 
I" 

Deland coI!lpound. ·Ne to.ok him over to my place end p~t him . 

in the· garage of ny house. I 

Q What was his coRdition1 . . ' . 
rA Very bad. He died there the day after. 

·· Q Did ~e. tell you h~w he happ~~ed to pe shot? 

A Yes, he sai·d that the J?.panese shot· 2.t ·n10. The ...., ... ~ . . ' . ~ ~ ~ 
, : 

Japane~~ soldier.s s~o't ~t him~ -- : 
. ,, ' . 

CAPT/;IN S!-N.PBERG: ·-1.:.ask thPt the que_st~on and · answer 
< . . 

be stricken as hearsay. 

GENERAL REYNO~: Wtll t~e-reporter read· the last ·. 
• 
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questi~n and answer? 

{Question and answer· read). 
:. • f 

GENERAL REYNOlDS: Under the circumstances, the ob-

. je~~iori _is not sus~aii:ied• 

Q (By Captain Webst~r) Will. you ·state whether the . 

Japanese .who· crune in the ~ompo~ at the t1nie you descr~bed 

were army or navy? 

A Some of~em were n~vy. Some I couldn't s~ • · ·,;hey 
' ,· 

\ 

cOUld have been army just as-well as nnvy from what I know 

of the Japanese. 

Q Did you .notice any insignia on their uniforms? 

A They .had several insignias, but I wasn't in the. mood 

to w:atcb. 

Q . Can you s.tate whether nny of them wero of'f icers? 

A ' Yes. . ( 

Q How meny were officers? 

A At least two of them were. 

Q What mnkes you think they were officers? 
. 

A They were carrying their sabers o.nd they had several 

insignias here (indicating). One of them hlld a cap, which. 
. . . 

certainly indicated that he was not n soldier. 

CAPTAIN ·WEBSTER: You may cross exrunine. 

CROSS EXAMINATION -
. . . 

. (By Captain Reel) The reason that you can'~ .tell us •: 

-
·.. .. . ... 

~hether these were al'lnY or .navy officers, ·or ·officers t.m4 · , 
~en, is b~.cause from .your :knowleci~e of the Jnpane~e uni~~-~ -. . . . . , 

you couidn•t t~ll the dif:fe~~nce; ·_is that ·correct?: ·: < • 

.. ' . .., ' . 
• 

A I wouldn!t ;~ey that • 
~ 

. I would be positive tbiit some~~ 

them ·were navy. r· ,r~d not.. be po·s:1.tiv~. that they wer~ arJDY, 
\ 

l • • 
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although my belief 1s that they were. 

Q , I see. And -so fE-.r as you· knoV1, the no.vy and the army 
. . ' 

uniforc are prQ,ctica11y· the same? 

A It i~n~ t, s.ir. As far as i could rr.ake out then, the· 
. . 

army us.ed a : lighter unlforo than the navy• 
. 

Q I see. But you did see some ·~anchors" on the uniforms? 
. . . 

A · I wouldn't say "anchors". They were wenring all sorts 

or insignia here (indicating). I don't know wh~t they were~ 

Q But whatever 1t was made you thi.nk that they were navy?· 

A Tbose fellows w~re army, precisely. 

Q The ones about which I am asking you is the nav.y. What 

made you think that they were nav,? 

A ·They were w~aring blues. 

Q Derk- blues? 

A I wouldn't sey tha. t they were dark blues. I would say 

the.t they were wee.ring blues. 
' CtPTlIN REEL: That is all. 

(Witness excused) 

GENEn/L REYNOLDS: The Co~ission will be in recess 

for five minutes • . 

<short recess> 
:.. . . 

GENSnlL REYNOLDS: The · CoillPlission is in session. The 

Prosecution Will proceed. 

· BENIGN9 TODAtY'. TOLEDO 

·ce.lled ·as a ·witness on ?fehalf of tne· Prosecution, being first · . . 

·-0~~y sworn, was exa~ined 'and testified ~s follows: 
.. 

DIP.ECT EY.t.l'.IN! TION • < 

Q · (By Captain ·Webster) · Ple~s_e state your name. 

A My name is Benigno Toda Y. TOle~o. 

.612 ... . 
, 

http:EY.t.l'.IN


--- ----------...--... 

Q Your··age? 

A ·44 years. 

Q Neti o~.l~tY,? 

A Filipino. 

~:,1w~e · r,ere you living on or about February 11th ot 

this yeor? 

A I \Yas living in riy house in Lcveriz.a .Street; 

140. 

Q Where is tha t home -with referenee to the property 

known as the "Daland CompoundJ'.?° 

A TMt 1s near Mr. Deland's home~ 

· Q Adjoining property? 

A Adjoining property. 

Q Did you see any Japanese et the time they entered the 

Dale.nd Compound from LeveriZR ftreet? 

A Yes, sir. 

Q How Dany · entered? 

A There were about 15 or 16. 

Q An:i whA..t did they do when they entered th.et · compound? 

A What I s ~w was when I w~s in the window of my house. I . 
. . 

saw this f;;r. Dal~.nd· with. his hands like this (raising ha.r;i~s). 
-l,.-

He ~as besides the gate ·of his compound and accompanied by 

one ~t.:'.pane:se. The Japanese was c;alling_ another J~panese in 

thef' street. . So . they earn~, c>. bout 15 or 16, and . they ell went. ·. ·. 

w1 th ~r -•· D~}and insl de his c or.ipound. . 
--....... . . . . 

.. .. Q What did tm Japanese do . -t·o Mr'. Daland? 
• • f • e , 

After that I didn't see any more • 

.Q Did you thereafter -s~e. the body ·or ~r. ~eland? 

A .Yes , sir,- r· saw the }?odt of ·lir. Dalsnd near· the well;· 

.. 613 . 
'"· 

": .- . 



--- ---- ----- ---. -- -'--·-

near the well ot Yr. DalEµ'ld. 

Q How long after tmt? 

A ThPt was maybe ebout
o I 

· 15' minutes 
• 

-- 15' J'!li.nutes or --
• 

15' MinutE)s ~ 

Q ,,.Did .you see any Japanese in the property o.r -- llr-, 

De la Vara? 

A Yes, sir. 

Q Is that property iI!lI!lediRtely adjoining your· property? 

A Yes, that is the property of Mr. Drland's house, but 

rented· by Mr.- De la VP.ra., Mr. Mend.~z, and Mr. Barrena. 

Q Wha~ _did yo•1 see the Japanese do in that home? 

A · I saw these J"apanese burn the house. 

Q How were thfiy' .burning 1t? 

A With ~.tche~. They were taking the curtains, some 

pillows, ru1d they were putting them in the tire • 

.. Q Was the home destroyed by that fire? 

A Y0s, sir, the home was destroyed by that fire. 

Q The same day? 

A The se.r.ie day. 

Q Were eny other homes destroyed within that compound 

on that s~.me day by fire?-

A Yes, sir. 

Q Whnt other homes? 

A The"other house · or Mr. na1and was destroyed on · the 
...,same day. , 

---- . 
. Q·· . .· ·· Any other homes besides . those two? 

. . .. -: 

.A Yes, .~ir. The right side of my home, another neighb~r; . 

they -also burned _thRt house, ·t .oo. · 
.. . . . 

Q Did you e.ssist in: gathering the.:·bodies ·ot people within-
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the ~d compound? 
~ .. 

A Yes, sir. 
I 

I 

Q How many bodies did .you collect? 

A There were six· bodies.• 

Q Can you name .:them? 

A l~r. Daland; the son of Mr. Daland; the le.vendera of 

Mr. Barrena; Ur. Jncinto do la Vara; Mr. Mendez; the · cook ot 

Mr. Mendez., 0.nd De La VE-.rR' s. 

Q You buried those ·hodies? 

A Yes, sir.:· 

Q Within the Daland coopound? 

A Yes, · sir. I buried thelil' where I found them dead. 

Q Do you know whE'.t branch of the armed forces those 

Jepanese were in the t came to the Daland compound that day? 

A ~ don't understand. 

Q Do you know whether those J~panefre were army or navy? 

A They were ·navy. 

C/.PTi:. IN ~li'EBSTER: You may cross-examine. 

CA_PTAI N S.f..NDBERG: No cross-axe.mine. tion. 

CAPTAIN WEBSTER: That's . ~11. 

(Witness ~xcused) 

CAPT/,IN WEBSTm: That concludes this case, sir. 

-. , . 

..., 
, 

--, 
• 
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lil:.JOR· OPIN10N: If th6 Connission p~ense, this case 

· 1s des.cribed in pc-.rngrnph 35 oi; the Bill of Pc.rticulars • . 
' 

EULOG! O llALIBIRAN 

celled ~s e witness on behclf. of the Prosecution, being 

first c-.uly svrorn, wc.s exenined C'.nd testified es follows: 

DIRECT EXAMINATION.. 
Q (By Ur.j or Opinion) \7hr.t is your ncne? 

h Eulogio Mnlib1ran. 

Q f ihl'.t is your l'.ge? 

A 33. 

Q Your ~ddress? 

A At the ~present t~e I live· c-.t 320 snn~Lezo.re. 

Q Mcnilc.? 
: 

f.. Mr-.nila . 

Q Whnt is your nc.tion~lity? 

1~ Filipino. . 

Q On ·qr c.bout -_ the first pc-.rt, ecrly pC'.rt or' Februnry, 

1945, ·r:here nere you residing? 

A I c.n residing et 1343 Leverizc Street, Mc.late. 

· Q Do you lmou. the hone or the Ce.nillns fenily? 

11. . Yes, sir. · 

Q Where wns the hone of the Ccnillns fonily with rela-

tion to your .hone? · 
/ ' 

• A The hone of th~ C~.nilles fcriily is situnted in the · 

southern pnrt of- y hone~. 
-, 
' 

·-
· Q Were · ;ou neiehbor to Conillns?· 

. J. qlo~e·tie~ghbor • 

Q_ You nean to scy that your house 1s ·~ust next t~ ~1~ 
• 

hou.se? 

616 

http:behclf.of


,, 

A · Next to h!s house. 

Q . Do you lmow if anything uriusual -_has. taken plnce in 
. 

the Canillas home sometim .during the f1rst ten days of 

February, 1945? 
. ' 

A Y~s, sir. 

Q Will you please state t to the Commission? 

A Well, the first night that the Japanese went out to 

our ple.ce, t~ese Japanese soldiers first went to my home. 

They lmock at the door and asked who ".las living that hous·e, 

and I told them that 1 ·am living out there. They asked me 

if there were e.ny Americans or white people around the 

place. I told them that I don't know. They left nnd they 

ue~out to the Oanillas home, next door, next house. 

They surrounded the house of the Cnnillas fcllllily and two 

or three Japnnese soldiers or Jo.pcnese nnvy men went insi~e 

the house. FinE1J.ly I henrd the breaking of -furni tu.res and 

the ransacking of the _house. After that all be quiet. 

Q About what time was that? 

A That is around 10 or 11 o'clock in the evening • 

.. Q Cnn you state ~he date? 

A Well, during t~t time there -were lots of _shelling 

l'.Ild things like tho.t, ·we are too nervous to ro~ a.round; 

I lost track of the dn_te. 
_,/ 

Q But was it during the first day, or sometime during 
. . -

the· first t~n days ~f February, 1945?' 
. ·- -A Yes, sir. ·· 

Q How meny .rap~ese surroundeq. the home o:f the Ca.nillas 
. . 

family? · • 

•Around 15 of them. 
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--- ...- ......- .. --- -Q How many Japanese entered the hous~ of Ca.nillas 

family? · 

· A T-hree, 

Q , While the Jepanese were fnside the Canillas family, 

did you hear, in addition to the noise caused by the break­

ing of the furniture, any screaming? 

A Thnt first night t}lere is no screaming. 

Q How long had the Japanese been in the house? 

A Some 20 minutes. 
' Q What did the Japanese do, if. they did anything,'in-

side the house? 

A Well, t~at night I practically don't know what hap-

pened, but the next morning when Mr. Felipe ~crunc --

Q What timo was that? 

A Around 6 o'clock in the morning. 

Q Proceed. 

A Mr. Felipe "cunillas cppronched me nnd asked me if I 

can look after his tv,o sons end two daughters that were 

taken out by the Japanese to the- Riz~l Memorial Stadium.-. . 

Q When were the~e children of Cenillas taken out? 

A Thnt is the previous night. · 

Q . . Do you refer to the srune· evening when you heard. 

the. ranso.c_king? 

A Yes, sir. .. ../ , 

Q: Inside the house of Cnnillas family? 
-, 
' A Ye~, s~r. --... 

' Q Plec.se proceed. 

A That inorping he asked me if I run going out to work 

in the R1z·a1 Memorial. 
• 
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Q Vlby'/ Were yo:u working there ct the tine? 
. 

IL ' I -was working ~s· a kitch.en -boY,. otit c.t the Rizal 

Meooritl kitchen. 

Q Who were the occup~.nts of the Rizal Menorinl? 

h J~pe.n~se soldiers -- -Japrinese nnvy. 

Q tfuy do you know they were ?lllvy? 

A Oh, they got their {'.llchor insignia qn their co.ps. 

Q You nean '-to' sny thet you ·were the assistnnt of the 

..cook in the kitchen? 

A Yes; sir. 

Q 11.lld that kitchen vms for the Jl:'.panese nnvy? 

A Yes, sir. 

Q Do you lmm·, the officer of t~t n~.vy stationed at · 

the Riz~.l Meoorinl? 

A Yes·, sir. 

Q \~t wo.s his · nc.ne'l 
' 

A He was C~ptein Susuki. 

Q You oay: proceed. 

A Thc.t -norning I vre.s hesit~ting to BO out to the 

Manorial ·Sto.diun, . beceusG there e.re:1ots of shellings. 

By 10 o'clock in the oorning the cook went out to .DY pl~ce
. . . 

end brought oe out there to the Menorial. Now, in going 

inside the Met1orie.~·,1e uere.net _by a sentry. This sentry, 

~ h~ppened ._to re~og~ize hio, beceus~ he wns_ one. of the 

raidirj.g pcr._ty ~he· previous · -night. 

You nee.n to sr.y thci.t he we.s one of· the 15' Jape:nes.e? 

-Thet went out ...;. 

Thnt .,fent· tp' 'the house of C~illas? . · · 
• 

. ~anillas, .yes. Jmd . he · told ne that oll the. . people. . . . . . 

. 
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-- ----------- - ..-
thr.t they took the.t night uere r.11 killed. 

Q How Dl'.IlY. people ,1e:re there? 

A There were cround 30. · 
/ 

Q.. Did you see those people'l 

1.. I savr" then lined .up in the streets. 

Q In front of nh~t house? 

A In front of ny house ,:,.nd the Ctmillns house.· 

Q Were they lined up uhile the three J~pcnese were in-

side the house of Ce.nillcs? 

ii. Yes, sir~ 

Q On the evening of toot dey, efter the J~pruiese hnd 
. . 

told you, the Jnpenese sentry hed told you thct these 30 

people ·were o.11 killec, had cnythine unustltll token place 

in the house of Cenill~s? 

A Yes, sir, there i_s sonething that happened that night. 

These sone -soidiers, or scne navy nen, they went out to 

our place egcin. They tried to push I:1Y door, but I put o. 

bnrricace on ny door end t~ey cnn 1t enter. Then they · 

went out to tho ne_xt house again. Th1;;y ·surrounded it, the 

sru:ie ns t~e. p_revious night, .and those Jepanese -- there 

were nro~d four of then that went up _--

Q To the house? 

A To th~ -house, Cruiilles hone. They .began breaking 
, · 

./ ~-
furnitures, ransacking the house, ruid · le.stly I heard thnt · . 

. . --, 

o~e of th~ Ceniilns d£1.ughters ·cryirig, 11Mn.cni ·o ~-!~i~g Dios 1" 
--.. ·-

0.S 1r· she wo.s in pain. 

o.. · .Whl;tt does tht>.t ne().ll? 
~ 

.n Uell,, tht.t_is, 11Mother! Ph, ~ny Go~! 11 

,. 
Q Plec.se procee~~ I 

,, 
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A Tn~y were ali runnipg around the house; seems o.s 

~hough those soldiers were chasing the girls. They were 
. • I 

screaming. And finally it oe quiet ngain. At the same 

time I saw~ house in front of mine wns nlready -burning, 

and we took shelter ·n,lready , _went out of the house. 

Q How long had 1;}10 Japanese been in the house of the 

Canillas family that evening? 

A Thnt _evening nround 30 ~inutes, 20 to 30 minutes. 

Q' How many times did you henr s~reruning or exclnmations? 

A Two times. 

Q Were they of the srunc voice or different voices? 

A Different voices. 

Q After you· so.w tho house in front of your home was 

burning, you s~y thnt you went to the shelter? 

A Yes, sir. 

Q l)id you see the Canillns frunily, or t-.ny member of 

his f~Jllily, that ev~ning? 

A During those burnings we went· out to the shelter, 

and afterwards we went to an open oreo.. 

Q . Where wns tho.t open area? 

A That is arouz;id 15 meters back 'or my hous~. 

Q Where was that· open area · in relntion to the C~.nillo.s 

home? 
../

A It was in bo.ck of the house. 
-, . . 

Q Did _you. see .Ce.nillns there, iri. tho.t pince? 
. -- . . . 

A I saw hiin sitting in a chair. He ·w~s· cnlling ~~runes, 

.· ctlliing the names . of his son, some of the neighbors. I 
.. . . . 

.saw him clutchi,ng ~is r'ight abdomen (indicating), . in the 
•

stomach; n big wound, blood is all over, part of. ·hi~ intes-

.. 
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tines were hanging out, protruding out : or that woUI!d • 

Q How 
•
far were you away from him that morn~ng? 

A Aro~d five meters -or so. 

Q What time of the morning~ was ·it? 

A Thnt is ~round 11 o'clock in the ~vening. That was 
. . 

nighttime, when the place was burning. 

Q Did you have cny conversation with Cmullas? 

A No, sir. 

MAJOR OPINION: Your witness. 

CAPTAIN REEL: No questions• 

(Witness excused) ,. 

(A photostet was marked 
Prosecution Exhibit No. 
122 for identificrition.) 

EDUARDO DE LOS REYES 

ca1led ns n witness on behnlf of the Prosecution, being 

first duly sworn, wns exrunined nnd testified as follows: 

·DIRECT EXAMINATION 

Q (By Major Opinion) Please state your name. 

A Eduardo de los Reyes. 

Q Age? 

A . 19. 

Q Address? 

A 1343 Leverizn Street, Malate. 

Q Nationality~ 

A filipino. ..., 
' 

Q Showing you ~his_exhibit which h~s been marked for 

identification p~rposes . as Prosecution Exhibit 122, will 

YO:U ·· pl~~s.e ~ta~e·~o : the Commission; if'. you know, what it 

repre~ents? . 
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A No. 1 (indic·o.ting) is the hone of Felipe Cruullas. 

No. 2 is W,~s Wilson. · No. 3 is Fel:ip_e Ce.nilles. No. 4 

1s Benj~.nin Llnve. No 5 is nr hone. 

Q Wh~t nunber is that th..~t you seid your hone was? 

J". No. 5'. 

Q l.nd Yrlw.t is the nunber of the house of Felipe Ct.'.nillns? 

A No. 3. 

Q Pleese proceed • 

. A No. 3 is the hous~ 9f Fel~pe Cruiillas. No. 4 is the 

house of Benjcnin Ll~ve. No. 5 is our hone. No. 6 is 

Zoilo Llnve•s h9use. No. 9 1s the greve of Zoilo Llave, 

imd Cnnilles. 

MJ.JOR OPINION: :i; intro&uce, sir, this Exhibit 122 

ns n pnrt of our evidence for the Prosecution. 

GENERJ.L REYNOLDS: There being no objection, it is 

acceptel in evidence. 

(Prosecution Exhibit No. 
122· for identificntion 
\":cs.s received in evidence.) 

Q (By Mr.jor Opinion) On t _he nisht of Februnry 9, 1945', 

be·t,1een 10 r.nd 11 o1·cl-o~k, uhere we~e you? 

l'.. I. .was peeping out T.lY -windo,11. 

Q flhich wns just, ~ccorcine to Exhibit 122, et the 
. . . 

recr pP..rt of the C~llns hone? 

• lj, · OUr house is c.t the TTest p£l.rt -ef the C.e.ni-llas hoce. . . ' ' ' 
. . 

Q ln oth~r n~rds, .your house is \test_of .the _rear ·po.rt.. 
of ·· the Cmiillo.s hone? 

/ 

,. A · les. 

Q · Hon far .nris your house frop the Ce.nillas.horie? 
, . J,. Five yE".rds. 

~-
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Q Has there cnything_unusual taken place in the house 

of Cc.nillas thnt even~? 

A V/ell, I was peeping out o~ w~ndC?w, I heard someone 

knock at the door of the Cnpillns home, and Mr. Cani~las 

went to the door and opened it and see that the Japcnese 

were lmocking nt the door. 
.. 

Q Who of the Canillas fl'.lllily? 

A Felipe Ce.nillas. 

Q. Was thnt the father of the Canillas children, or the r. 

hend of the family? 

A The father of the Cnnillas children. 

Q And the head of the Cruiillas fl'.I!lily? 

A Yes, sfr. 

Q Is it? 

A Yes, sir. 

Q Please proceed. 

A While Mr. Cnnillas opened tho · door the J~pnnese 

t~lked to him, but I didn't understand.• . 

Q V/hnt? 

A ~}?.e Japanese tnlked I heard the Jcpanese voice 
. 

tnlk~ng to Mr. Ce~illas, but I can't understand the words, 

A.few minutes later I saw the one Japanese strike Cenillas 

vlith his ·bnyqnet in the stomach·. Then after that Mr. Cnni!la; 

fell doTin on the fl~or,-1'.ind the J~panese wqnf inside ruid 
. . . 

secrched ·th~. room. ,After· thnt, I see that the Japanese- .. 
~re searching th~ .r.o6ra and went to the bedr?om of the· 

childr.en. When · they come .out, I saw that the Jr.pnnese 

whs holding · Canillas ' .siste:rs • 

Vlhnt else? • 

~ . . 
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A i.nc.. then the Ce.nj.llas' sisters were dragged to the 

Rizc.1. 

Q Hon nc.ny of the Cc.nillas' sisters?
' . 

A Two of then. 

Q You Sll"\'i then? 

A Tuo of then, I sc.w. ~ 

Q Won, you sc.y the.t Felipe C~..nilles wes stcbbed at the 

. stoncch, by btyonet? 

i~ Be.yonet. 

Q Where did he f~ll? 

A On the floor _there, neer thG door. 

Q J..nd hou ~bout Mrs. Ce.nillns? 

J~ No, sir. 

Q Do you knou the Y1ife of Felip& Ccnillas? 

J.. . Yes, s:l:r. 

Q 1.' hc.t is her rume? 

L. Mrs. Trinidc.d Ceri-illns. 

Q Did you see her thct evening? 

A No, sir. 

Q · H°'7 long he.d the ·J ~pr-.nes e been in.the house of 

Canille.s? . . 

k J~round hr.lf en hour, sir. 

" Q Did you see ·the _JcpE'.llese·.let-.ve the Cl'J'lillas home? 

.. Np, sir. .~ 
Q V!hat did __you ·.~o --n-~ter you hed seen ~11 the things. 

you hnve just related? 

A · i..f'~_er thn.t," .sir, I uent down to the ~helter • 

. Q Do you -lmo,1 this ·onn by the nru:ie of _Zoil~ -1tl-av·e? 

A Yes, sir. 

'< . 

,. 
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Q Do you ~ow enother ncn by the nl.".ne or Fortunato -Bnredo? 

A Yes, sir.· 

Q Did you see hin thct evenine? 

I sew Zoilo ~lcve, sir. 

What ,1ns Zoilo Llnve . doin. g nhen you se.v1 hin? 

t1h1le .the house wns burning, our neighbors, and I no 

tnking the thines in our house, I see Zoiio Llave going 

to the house cf the Cnnillns, to the house or Mr. Ce.nillas. 

Q· 7r-.s he ncconpt.>.nied or nlone? 

A He ,ms olone. But . ~':ld~enly I henrd · l'. shot, and I 

see tht'.t Zoilo Llnve fell down. 

Q Now, wh~t hc.ppened after n while? 

A t1hen Zoilo Ll~ve fell down, the Jcpenese cane close 

to hin £"1.nd struck hin vd th bc.yonets severnl tines. 

Q Th~t evening did you see Felipe Ccnillas nrter he 

wes stc.bbed? 

A Yes. 

Q Ylhere? 

f.. ,o yt'.l'ds nwny fron his hone. 

Q \"lE!.s it an open field? 
... -· 

A Yes, sir. 

Q Hov: did · he r-.rrive ·o.t that plnce? 

A I just see hir1 -- I just sew Mr. Ce.nilles sitting 

one. cheir. 

Do you know vrho t~ok hir.; there? .... , 
. 

No, sir. -
Q How far were you fron hin? 

A ·. . I . Cl'Jle_· nenr -him, .·ond -when he cc.iled th~ mme · of rr; 

br~~her, DY brother cane ,to h1o w1th ~e .• • 

, 
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Q r/lw.t ffllS thG nl'.Ile of your brother'l 

A .Ruperto de los '~es • . 
.. 

Q Did he hcve c conversction with yo,µ- brother? 

A ·1 just het-.rd llr. Ccnillns snying, "I thi~c· ny sons 

ere t:>.11 gone." 

' .Q · \There is Zoilo Llave nm-,? 

A After th~t, I seu Zoila Lleve in the norning. 

Q Did you see, ~fter th~t conversation of Cnnillns 

with your brother, Cruulles cg~~~ Did you see hin r.gnin? 

~ Yes, sir. 

Q HO'rr vres hG ,vhen you ~ex, hin? 

t~ It UE'.s cbout betv,een 5 t'.nd 6 o'clock in the oorning 

sm-:- Felipe deed clready. 

Q Did you bury hil:1? 

A I ettended the ·Felipe Cenillns burial. 

Q Tihere was he buried? 

k ?5 ycrds away rroa hia hone. 

Q In what nuober on ~xhibit 122 vras he buried? 

A No. 9. 

Q Wes ~.nybody else buried ·uith Felipe Cenillas at the 

sane grave? · · · 

.. · A Zotlo LlB:ve, sir. 

MAJOR OPINION: Thet is .ffeil. 

CROSS EX/JAIN~TION -, , 

Q (By Captein ·. Reel)_ · Do you- .lmow ·whether Mr. Canillns, . 

.or r.nybody iri" the Ce.n~llas house wes helping the guerril,l~ns? 

k\ · . .I . ·be~ per~Qn? . 

Q .Do you lmow whether. Mr. ·dan111ns or tµiyone ~n thef · ,. 

Cnnilles hoµse \:as helping the gu~rr~lias? . 

" · 
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t~ No, sir. 

Q You don't lmoi'T?· 

J, No, sir. 

CJJ>Tl~IN nEEL: Thl'.t 1s nll. , 

(Witness excused) 

FORTUNATO Bl.REDO 

c~lled as~ ,7itness on behnlf of the Prosecution, being 

first c.uly Sl7orn ~ thr.ough i-.n interpreter, T1e.s exnninec. end 

· testified es follous through the interpreter: 

DIBECT _EXAMINATION 

Q (By Mcjor Opinion) Whet is your none? 

A (Through t~e .Interpreter) Forturu?.to Be.redo. 

Q l 1ge? 

A 26 yer>.rs • 

Q Address? 

A 1359 Leveriza Street. 

Q \Th~t 1s your present occupation? 

/,. Sc>.ilor. 

Q Of uhnt boct? 

THE WITNFiSS: "MI.JO)hN." 

Q By :Mt:'.j or ~pinion) 'Where ,•ms yo~ residence during 

the early -pnrt of February, 1945? 

1~· ( Through the Interpreter) On Leverizo. • 
. . 

Q i :..t the sane ·pla~ where you are resid--1ng non? 

A Yes. · ..... 
Q Do you ·1mon the -cnnilles ·hone?.. . 

Yes-. 

Q On .rtht'.t side of the CEtnillas hone was yours? 

-·A ·Other side of the street. ,, 
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Q Shm1ing you ·Exhib~ t 122 of the Prosecution., will you 

· please indicate or read the nlll?lber which: ~ill show your 

·. home. 

(The ·witness indicated on ExhiQit 122.) 

THE WITNESS: No. 4. 

Q (By Major Opinion) Did- you enter the house of 

Canillas sometime during the first ten days of February, 

1945, in the nighttime? 

A I did not_ent·er their home. 

Q Do you lmow Zoilo Llnve? 

A Yes. 

Q Did you see Felipe Cnnillas thnt evening? 

A Yes, I sn~ him. 

Q Where was Felipe Canillas when you snw hie? 

A · The upper part of his home. 

Q Was he wounded or r;i.ot when YC?U sc.w him? 

A · ·Wounded. 
.,.. 

Q Were you ac~ompanied by nny person when you saw 

Ccnillns in the upper part of his home? 

A Yes. 

Q What .was the .name of your cocpanion? 

A · Zoilo Llave. 

Q Where were · you w~n you s·mv· him'/ / 

Up. in -the house~ -, , . . 

Q In tho ho¥se of Ct--.nillns? · 

A 'Yes. Up in the house of C~.nillas. 

Q You. mean you .we·re with Zoilo 11:-.v c in, the .nous e of 

Canilles when you saw him in .the uppe~ par~ of ·'fhe house? · 
,, --. ·· A. Yes. · 

"· 
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------ - - .. .~ ..-· - --· --- --------
Q r'ho invited you _to go to .the house of Felipe Cmillas? 

A Zoilo Llave. 

Q So on 
. 
the invitation of Zoi~o_

. 
µ.ave, you ~ent to 

thc~house of Felipe Conillas? 

A Yes. 

Q At what hour \7es that, more or less, when you won_t 

to the house of Felipe C~illas? 

A About 12 o'c~ock, ~idnight. 

Q What was Felipe Cruiillas doing when you saw him? 

' A He was laying do~ (demonstrating), nt the kitchen. 

Q Kitchen of the house of c ~·::ille.s? 

A Ye s>-. 

Q Whnt else did you see, it you observed anything? 

Please stnte to the Commission all thnt you saw. 

A When I Y1ent there I sr.n the wife o.f Felipo Canillns 

with tho head severed _from the body. 

Q Vfhere was tho body lying? 

A I saw the body near the door of -the room. 

Q ·what room was that? Sleeping room or dining room? 

A .Sleeping room. 
. 

Q You scy that the body of the ~ife of Canil~as was 
. . . I 

complcte~y severed from her body -- I mer.n the ,head o·r the 

,vife of Felipe Canillns _was c_~mp_letely severed from her 

body; whe~e was the he-nd? 
. . . 

A · I CGnnot · see the head. 
--.. 

Q Sc then wh.n·t · you saw near the door of tho sle·ep:i.~g 

room was the -body only of the wife of Felipe Ce.nillas? 

A Y.es·, s·ir. 

·: Q How fo.r was the body of Mrs. · Conillas from·th~ ·body · 
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~r -- tron Ur. Cc.nillas? · 

i. About this frrr (det1onst;rc.ting). 

Q About four neters? 

1"&. J.bout six neters. 

Q Did you -see other bodies inside the house thct even-

ing? 

/,.. No r:1ore. 

Q Have you seen ~ny bodies of the deughters rof Felipe 

Ct1.nillns? 

A No, only the one. 

Q Who is thct? 

1. .The wite of Felipe Cl'.Ilillc.s. 

Q How long did you stc.y in thc.t house of Felipe C~.nillas? 

A About mo oinutes only. 

Q VlhP.t did you do there? 

.A We took the body of l..fn. Cnnillll~, plllced her on the 

c~ir ~d car~ied her nwny, outside to . the-ditch. 

Q In ~hct pert of the prenises of the house did you 

carry the person of Felipe CC'.nillas, Mr. Cc.nillas? 

il The bnek of our house. - ·-

Q Wh~t did you do with bin there? 

·A We j~st ·1et hin sit there for the tine being. 

Q · Wr-.s. Fe~e Crui1µris _wounded?_ . 

A Yes. -, 

Q- Where -~ his uound? 

A He·· has three v,ounds • 

Q ~n· ~h~t part of l:;J._is body were the ·,1ounds? 

THE- INTERPRETER: He _is pointi~-
• 

MAJOR OPINION: 
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witness pointe~ out a wound on the s~omach, on the left 

chest, and on the right chest o~ Felipe·canillas. 

GENERAL REYNOLDS: J~ry ,well. 

MAJOR OPINION; You may cross examine. 

CAPTAIN REEL; No questions. 

(Witness excused) 

FRED F. CANILLAS 

called as a witness on behalf of the Prosecution, bejng 

first duly sworn, was examined and testified as fellows: 

DIRECT E;XAMINATIO~ . · 

q (By Major Opinion) Please s~ate your name. 

A Fred Canillas • 

q AgeJ 

A 38. 

Q Address? · 

A 14 Leveriza Street. 

Q Nationality? 

A Filipino~ 

Q What 1s your present occupation, Mr. -Canillas? 

A I am a civilian employee of the United States Army, 

an inve~tigator • . 

· q · · Please state to the Commission · 11' you know thi_s 

. Exhibit ·No. 122? 

A Yes·, si.P'. This is a· copy of"' my ho1:1se in relation 

: to my father .and 
. -

his neighbor. : 
' 

' 

. - · .. 
Q · -W~;J.l you ple·ase ·indicate ·on .that Exhibit ·122 wruire 

your ~ous e is'? 

·A .· , · No. · 1· 1s my_house. 

· Q ·And your father 's house? 
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J,. . No; 3 i _s· oy ft-.ther•s house, l'.lld No. 2 is the house 

of Mrs. Ylilson. 

Q i.nd you nenn to s~y thrit your hone is just ~cross 
/ . 

the street on Leveriza? 

J,. Yes, sir • . 

Q Fron the hone pf your fcther? 

A Yes, sir. 
, 

Q -In the corning of February 9th, 1945, did you ho.ve 
, 

~ convers~tion uith your r~the~, Felipe C~llc.s? 
. . . . 

A Yes, sir, -~bout 6 o'cloclt: in the norning. He cnne 

to ey house uith one of ny sisters c.nd told ne thnt the 

night before the Jc.p_nnese were up in the bouse nnd took 

ny two sisters c.nd ny tuo brothers to the Rizel Stndiun. 

Q flill you plecse str-.te th.e n£-nes of your t\10 brothers 

r.nd your tvTo sisters tlll'.t rrere tnken to the Rizc.1 Stc.diun? 

A Robert Ctinillt-.s, Chr.rles, Af'rico. end li.pe.rro, were 

tr.ken to the Stadiun. 

Q Did he tell you t-:ho took then to th~ Rizel Stc.diun? 

A He told ne it we..-s the Jt!pe.nese·, but I tried to find 

out ho\7 he lmow. thc.t the boys were tcl!en and the girls 

were teken to the Sta~iun, end he told ne ·thnt he r~cognized 

sone of the f~ces of the Jepe.nese, the J~ponese thet had 

been cooing to the house ·on the routine search that they. ',/ ., . 

used to DF.ke eround. the houses. 
-, 
' ' . 

-Did he teJ:l you ~bout the tine when your .brothers : ... . . .. . ~ . . ' 

c.nd siste;s were taken? . 

A.' about 10 o*ctock nt n:tght.. . - . . 

Q The previous night? 
• 

C~TADf SANDBERG: - If the Connission piease, the 
~ . . .. 

,,. 
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---•--,....._ ------:--:---,---'=-· 
. Defense· objects end esks tqn~ t~e lnst answer- be~stricke.. 

a.s double h~ae.y. Neitp~r the witness nor his tather 
' 

-. . 
GEHER/.L ~OLDS:. The reporter will reed back the 

' . . .. . 

lnst rou:r' questions ~nd ~.n~e~s-· 
(Record rend.) 

GENERJ~L REYNOLDS: The objection of Defense to the 
. . 

last question nnd the l~t answer, 1s thc.t correct? c 
/ 

CLPTJ..IN SANDBERG: Yes, ·sir. 

MAJOR OPINION: !k.y I ~e ~llowed, sir, to l!nswer that 

· objection? 

GENERl.L REYNOLDS: Yes. 

· MAJOR OPI_NION: r,Te r.r:iritnin, sir, toot this is c 
~'-

p!".rt of v1hnt is known in English rule of evidence, or 

Jmeric~.n rule of evidence, ns res gestee. Any stateI:tent 

which benrs connection with~ startling occurrence, prior 

to or su~ceeding thereto, in which legel significance iS 

given~ with refere~~e to circ~ste.I}.ces of the fncts, oey 

be adnissible to the evidence. J.nd thet 1s :preeisely the 

reason why o~ this generel rule, res gestee eyidence has 

been rounded, this spe·cic.l procedure of ·cllow~g it accord­

ing to the. regu.lntions of the trial~ sirs • . 
. 

. I would like to iusist that the obj_ection b.e not · · 

su~t£1.ined: . 

GENERJi ·REYNJ>LDS: ·The· Cqonission .will uithdraw ·to 

its chru:tbers end we ~111 take c recess 'until about 2~ 
....., ... ,. 1 

-. . 
ninutes Qf._ 4. ·. · -

(Sho~t recess.) 

· GENERAL -REYNOLDS: The Connission is in session. ' · · 

• 
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The objection of Defense is not sustnined. · 

Proceed. 

Q (By Major Opinion). ., Af'ter you had that conversation 
. 

with your father, what· did you do? 

A I went to ciY. fat~er's home to see my mother, how 

they were tnking this thing, and I so.w when I got to the . ~ 

house -- I so.w my cother and sisters crying, and I snw· . 

the whole house was practically n wreck. Every wardrobe 

nnd e~trunk wa~ open, everything . was thrown o.11 
r 

over 

the house, clothes, everything that wns i?l the wnrdrob.es 

there. My mothe~ · told ce that they took with them the 

wo.tches of ny two brothers and the five watches of the five 

girls, nnd s·ome earrings, ruid they took my brother's cndet 

sam Browne belt. 

Q ~hat was the nace of yQur mother? 

A Trinido.d Canillas. 

Q What were the naces of your sisters ·who were crying 

with your mother when you went to your house? 

A Rosario, Elvira nnd Socorro. 

. ·Q Vlhat did y9u. do cfte~ that? . 

. A ·1 went back to the house, nnd ·I went across several 

times that day trying to see if my brother would come back, 

and consoli~ ny mother· -and sisters • 
../ 

Q Di~ you to.Jre possession of any personal belongings 
. . . . . . --, . .. ' 

of -your brother -Charles,- who was , t~ken with the other . -- . . . 

thr~e ·to·· the .Rizai Mecorial? · . 

A Yes, .I did. · Fearing thnt they might torture my : 

~rothers over t};lere ·tmd make them te.lk, .~-knev~ my br_o~h~r _-_ 
- 'hnd n .4; ~rmy revolver in the house, t!tld thnt my father 

-. 

. \ 
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, and brothe~· were both ha~ing ~,.n unreconditioned radio 

operatin, during the three yeers of Jo.p occupation, so · r 

went over there c?.nd ,,go~ :theii- .- revolv~r and . this radio and 

Sen Browne belt. 

Q What is that Sam Browne .belt you are talking. about? · 

A That is n Srun _Browne belt my brother ~ad as~ co.det 

in the college, If. O. T. C. cadet. 

Q You, mentioned an unreconditioned radio? 

A . Yes, sir. 

Q What do you mean by !1unreconditioned radio"? 

A A radio that could operate on short wave, because th~ .-

Japs picked up ~11 the .radios in the ~ity r.nd cut off the 

short w.ave. Sooehow oy father was ~ble to keep this one. 

Q You mean ·this was one or the radios not given up to 

the J~panese for recona1tioning? 

A Yes, _sir ·. 

Q And the reconditioning was that the Japs were to.king 

out all radio connections through short wave? 

A ·Yes, sir. 

Q From that doy, did yoµ see ag~in your father end your 

mother and three sisters? 

A The lnst I saw of my father ~.nd sisters end mother 

wo.s about 6 o'clock in the evening of February 9·th when I , . . . . . . ~ 

went h~rie, 15ec;ause the J!'.ps wez,i ·shooting nnybody tho.t ·wns 
• • • • ...., • ,. ' '# 

_cross_ing the street from their- hones. 
,. -... . . . 

Q . -Do you ·lmow whn t hr.ppeneq. · to ·then nft~r t_hnt? . 
. . 

A .· .Not until the morD:fng of February 10, when Mr. ,. ~lave, 

o.' nei_g~bor (?f my father, Who W!lS Wi;~i:i them, Was able to 

cross the street and cru:ie · to oy ho~e ,thile w_e were sheltered 
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over ·there·, and told me he· was mt sure, but he believed 

.my father and .mother and sisters hed all been kill_ed by 
'I •

the Japanese. That 1~ the .first news I got about them. 
' Q Did he tell you what was the reason for his 'believ-

ing that? 

A Yes. He heard the neighbors, thot they bury my 

fo.ther the night before -- early in the morning. · 

Q . · Did you manage to see your fo.ther in order to verify 

the information you hod received? 
.. 

A I tried to, but I could not cross. There was too 

nuch J~panese gun fire going on, machine gunning around 

the street. 

Q Wo.s o.nybody nll'owed, during toot period of time, to 

· cross the streets? 

f.. Nobody was c-.llowed even to stand up where we were. 

Q Why? 

A · The ~npanese snipers were l'.11· around us. 

Q And what did you do.·then, after o. while? 

A I just hang around the conpound, where I wn.s with . 

riy wife o.n4 :two kids, nnd ·nbo~t February 11th is ~hen the 

son 
. 

of Zoila Llave co.me· to 
. 

my place, .bringing ~e the ring 
' . . 

of my fnthe~ and telling me he was one o~ the boys who 

buried ny father 1 -and they saw ny mother beheaded and 
•' ../ ' . 

the rest of the kids killed. 
. . ~ 

Q ~ .t did_ yo~ do thep, lifter having thrit information? 

A I could not do ouch. I ·j1;1st hnd to :hang around, 

because-we ~ould not move from ther~. The J~panese were 

oi?, four · s,ides·, .shooting at nnythi~ th£'.~ stood :UP. or_any-
•

thing thn.t coved qround. 

~. -. 
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Q Did yqu manage· to see them? 

A. . I- did not at al·l. I went bac~ to the place, to the 

hous~ where my_mother and family was murd~red, about a 

month later • . 

Q Were you abie t~ reach the plaoe where tne home ot 
. . 

your father was situated then?
' . 

A Yes, sir. · 

Q When -was that? 

A Oh, it is around the first week of March. 
,. 

. (A l>hotograph was marked Prose­
cution's Exhibit No. 123 for 
Identification.) 

Q Showing you this photograph which has been marked as 

Exhibit 123 for the Prosecution, will you please state 

what it purports to represent? 

A That ·1s the grave of my father, Felipe Canillas. 

Q Who directed ~he making of that grave? . 

A I, myself. 

· Q How 
. 

about 
. 

this exhibit 

(A photograph was ·marked Pro,e­
cution•.s Exhibit No. 124 tor 
Identification.) 

Q How about this ~ibit No. 124, do you know what it 

is? 

A That is the ruins or the house of my father. 

Q You .said .that this Exhibit 123 represents the grave 

of your 
./

father? 
--, ,

A ·Yes, sir • . 
·-Q · · Was · that the grave or. his · remains?-

.· A _Yes, sir. : 

Q. And how did you find the home o~ your fat~er-when rau 
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went to ,see that home? 

A· We~l, I know the place, even it it was c~mpletely 

wrecked, because -I hav~ lJ,ved around this nelghborhood. . . 

tor 20 years·; :·· I kJ?.oW the exact· i~eation. 

Q How did you tind it? . 
/

A Ali ·burned down, nothing; the whole district burned 

down, including thi~ hou~e. 

Q Did you find the bodies ot your father, mother and 

·sisters, among th~ debrili? 

A · Yes. I accompanied -- · I was accompanied by some ot 

these boys who helped me pick up the burn~d root trom the 

house. I re.covered bones of my motrutr and three sisters, 
.~ 

supposed to be; bones 1n four different places on the 

gr~s. 

Q What was the condition ot the bones that youtound? 

. A Just burned bones; just plain bones. 

Q How ~ere you a~le to identi~ them? 

A I did ~ot identify them, only by the positio~ of the 

bodies according to· the boys who went ~o the house and 

told me they ·saw my mother by the bedroom. I found a 

vertebra·, · and bones from :the· feet and arms, and I found 

bones o~ two bo4ies in another spot about :two ·meters away, 

and I found the bones of another body in the boys' bedroom, 

a littl_eyown .there· (~dicating) • 

• MAJOR ~PINION: ·Tba~ is all.J si:r • 

. I ·ot.ter . as ·part of-·my evidence these. Exhibi·ts 123 · 

and ·124. 

: · _ ~ENERAL_JEYNOLDS-: Ther~ being no ob ject1on,' the 
• • 4 . 

documents ·are received in ev1denc~~ 
• 

. .,.n 
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--~---:-------
. -(Prosecution's Exhibits Nos. --~--

123 and :124· for.. Identification 
..were . re<:eived in Evidence.) 

CROSS EXAMINA?~ON 

Q (By Captain Ree~) "' Do. yqu lmow whetl'ler your father 

was engaged in giving help· t the guerrila mpvement? 

A No, sir. 

Q You don't Jmow, or he wasn't? 

A No, sir. 

Q · you mean you don't Jmow? 

A I don't lmow. 

Q Do you kno'Y'whether your .brother was ·engaged 1n giving 

help to the guerrillas? 

A My brother was in the USAFFE, Philippine Army officer. 

Q And was ~ea guerrilla? 

A I can't tell you that; I don't know. 

Q You don't know that? 

A No, sir. 

Q This radio ·that was in the house, ~as that a trans-

mitting set? 

A No, .·sir; a receiving set. 

_Q And was there more than o~~ revolver in the house, 

that you -lmow of? 

A That I know or, · I on,;I.y pick up one. 

Q Jus·t one? 

A Yes, sir.• _..... 
, . 

•· 
.Q Arid was ·the revolver loadea.? . 

·~ -... . . 
A No, .bu·t it had ammunition. ·. 

CAPTAIN REEL_: That is all. 

MAjOR. PPINIONc Sirs, that is a11· of our evidence in 

. . . . • 

.640 



/t--------... ------· .. -·-- --L-- /
i.......- .. ------

"comiectionwith this particular case. 

The Prosecuti~n, sirs, ~shes to offer as part or its 

ev14e~ce · the sworn statements ot Oolores Llave and Francisco . 
de los Reyes, taken by the investigating exam1ners of the · 

War Crimes Branch·. 

(The s ta·t ·ements reterred to were 
marked Prosecution's Exhibits 
Nos. !2; and 126 for Identifica-
tion.) · · ! 

MAJOR OPINION: The statement or Dolores Llave 1s 

Exhibit- 125', _and will ·pr~ve, among oth~r things, the bayonet­

ing of Socorro Canillas while lying in bed. 

The statement of Francisco de los Reyes, marked as 

Exhibit 126, will prove that Felipe canillas and the second 

oldest daughter and two other daughters w~re bayoneted by 

Japanese soldiers. 

GENERAL REYNOLDS : _There being no additional objection, 

the documents are accepted in evidence. 

(Prosecution 1.s Exhibits Nos. 
i25' and 126 for Identification 
were received 1n Evidence.·) 

GENERAL REYNOLDS: Is the Prosecution ready to pro- -

ceed? 

G.APTAIN HILL: Yes, sir~ · I did not know .you were 
. . 

~eady, sirs .. 
. . 

The· next _incident .which I shall present is the Bill 
\ 

of .~articu1ars Paragraph No. ~. 

: Ple~se _mark this .tor Iqentifi9ation. .... 
J 

..{statement of Ida· Braun was 
marked Prosecution's Exhibit . 
No. 12? for Identit1cat.1on.) 

. . . . .. 
· -CAPTAIN HILL: -I des-ire to otter in evidence . 

. - -
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Prosecution's Exhibit No. 127, which is a sworn statement 

of one Idn Braun taken by ro1 investigating officer of the 
. I 

War Crimes Investigating D~tnchtlent • . 
' 

GENERAL REYNOIDS: It nppears to be core appropriate 

· to the ·coI'.lllission to offer the affidavits after the 

Comiission has heard the ornl testinony. 

CAPTkIN HILL: There will be no oral testinony in 

this particular incident. I have four incidents now that 

.I desire to present in th~s mann~r. 

GENERAL REYNOLDS: The CotlI.'lission ·is unwilli~ to 
. . 

accept o.ffidavits as the· sole proof of nn i tern in the Bill 

of Particulars. Therefore~ unless you have witnesses 

to introduce, this exhibit is rejected by the Commission. 

CAPTAIN HILL: Would the investigating officer who 

took the sto.tecent be -~ufficient to identify it, or do you 

want the witness to nppear personally? 

GENERAL REYNOIDS: Is there soce reason ,·1hy the 

witness cnnnot nppeo.r persono.lly? 

CAPTAIN HILL: We thought, sir, that we could cut 

down, possibly, the tine that it would tnke to present all 

of these m~tters by presenting soce of ·them this way. 

·GENEJ:lAL REYNOIDS: I think the · Prosecution shou],d 

consider the desirability of striking certcin items. The 

Cobmission feels thnt there must be witness~s introduced 
/ . 

on each .of the specifications or items. It ·hes no oqjec-
. . . . . .. ~ . . ... 

tion to considering
. ... . nff..idnvits; . but it is

. 
. unwilling to _fo. ·rn 

mi opinion of a p~rticulcr it6m .bnsed .solely.on l'..Il nffianvi~ • 
. . .. . The~e-fore_, -~ti'.L evi4ence is introduced, these p~rticulnr 

exhibit$ are rejected. , 
• 

642 -



.. 
-:--·-----4.""--

MAJOR KERR: If' the Commission ple·ase, we -are then 

through ·. ro; the ~a.y, because the ba~ance ot. our cases for 
. . . . . 

. today ~ould have been ·presented .pu.r~ly: through .documentary 
'\ A O '

evidence. That will be ·true, sir, as to quite a large. 
numb.er or the particulars 1:Jl the two . Bills of Particular. 

It has been our understanding that under the regulations 

prescribed by General MapArthur statements would be .·ad-., 
missible, and..we had assumed that the Commission would 

receive them. So we had prepared on that basis in orger 

to expedite the trial. We are not prepared at this time 

to produce any ora1·w1tnesses on any of the other cases 

that we had intended to take up this afternoon. 

GENERAL REYNOLDS: _yery well • 
.... ' . 

The Commission will stand 1n recess until 8:30 to-

morrow morning. ., 

CAP~AIN HILL: May I withdraw this for the time being? 

:(Whereupon, at 1555 hours, 1 November 1945, the trial 

was adjo~ed until ._08~0 hours, 2 November 1945'.} 

. . t 

...,. 
-
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